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Za Mgr. Petrem Prokešem
První věty bývají nejtěžší... 

Kde sebrat sílu, kde hledat slova 
a jak začít, když skončilo něco, co 
skončit ještě nemělo.

Vlna smutku zaplavila všechny 
příbuzné, kamarády, známé, kaž
dého, kdo měl tu čest znát pana 
Petra Prokeše, který nás náhle  
a nečekaně opustil v neděli  
14. ledna 2024 v nedožitých 67 le
tech.  Ano, toho Mgr. Petra Proke
še, zkušeného novináře, moderá
tora, redaktora regionální televize, 
fotografa, tiskového mluvčího 
SBD Krušnohor, a hlavně šéfre
daktora našeho Zpravodaje, do 
kterého každý měsíc svědomitě 
vkládal vše podstatné a důležité, 
napsané jasně, srozumitelně, věc
ně, krásnou češtinou a s vkusným 
humorem jako přidanou hodnotou. 

Petrovy kořeny sahají až na 
Moravu, ale prakticky celý svůj 
život prožil zde, v severních Če
chách. I když vystudoval učitel
ství na vysoké škole, bylo jasné, 
že pedagog se z něj nikdy nesta
ne. Jeho vášní byla totiž žurna
listika ve všech podobách. Té se 
také věnoval celý svůj život, pro
tože rád pracoval s lidmi a pro 
lidi. Jako redaktor působil dlou
há léta v okresních novinách Roz
voj nebo v Denících Bohemia. 
Jeho hlas mohli, svého času, po
sluchači slýchat i v teplickém 
Rádiu Tep. V 90. letech se Petr 
Prokeš angažoval v hnutí za rov
noprávnost českých gayů a lesbi
ček. Patřil k zakladatelům místní 
pobočky organizace Lambda. Do 
našich řad poprvé vstoupil v roce 
1998, kdy se stal šéfredaktorem 
měsíčníku SBD Krušnohor, kte
rý tvořil společně se svými kole
gy – R. Petržílkou a R. Slížovou. 

Od poloviny roku 2011 na tvorbě 
Zpravodaje už ale pracoval sám,  
s občasnou pomocí kolegů ze 
správy družstva. Jako tiskový 
mluvčí byl také tváří Krušnohoru. 

Myšlenka na smrt mu neby
la cizí. Uvědomoval si pomíji
vost všeho pozemského a neustá
le o sobě, s nadsázkou a vtipem 
sobě vlastním, mluvil jako o star
ci nad hrobem, na kterého se již 
žhaví kremační plameny... Jako 
stařec ale rozhodně nepůsobil. 
Vždy byl plný elánu, všudypří

tomný, tiše hlasitý, v plné síle  
a se šibalskou jiskrou v oku. Mi
loval zvířata, přirozenou inte
ligenci a nejhorší pro něj byla,  
a čímž se netajil, srážka s blbcem. 
Petr měl hlavně dar svědomitos
ti, spolehlivosti a úsilí, se kterým 
přistupoval k práci. Za všemi jeho 
činy stálo vždy jediné přání: na
sadit své síly ku prospěchu všech,  
s nimiž se cítil být spojen. Koho 
zahrnul mezi své opravdové přá
tele, ten mu mohl bezmezně dů
věřovat. Petr v našem družstvu 

působil jako pevná struktura  
a neměnná konstanta. Bude hodně 
těžké zaplnit mezeru, která vznik
la jeho nenadálým odchodem. 

Nezbývá nám nic než poděko
vat Ti, Péťo, za to, žes byl vždy při
praven pomoci radou i činem, byl 
jsi nám vzorem v plnění povinnos
tí a děkujeme Ti za Tvou neotřesi
telnou věrnost. Zanechal jsi stopy  
v našich srdcích a vzpomínkách. 
Nezapomeneme na Tebe!

SBD Krušnohor
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R HLÁŠENÍ HAVÁRIÍ V PRACOVNÍ DOBĚ: 476 146 199
PONDĚLÍ, STŘEDA 8.00 – 17.00  n  ÚTERÝ, ČTVRTEK, PÁTEK 8.00 – 13.00

Mimo uvedenou pracovní dobu hlaste havárie dispečinku společnosti Jiří Hasman – Výtahy na telefonních číslech
800 136 018 nebo 774 408 460

Spojovatelka: 476 146 100 Emailová adresa: sbd@sbdkrusnohor.cz
Internetové stránky: www.sbdkrusnohor.cz

Telefonické hovory jsou v zájmu zajišťování kvality poskytovaných služeb nahrávány. (Podrobnější informace k zaznamenávání hovorů je uvedena na straně 4.)

ÚSEK VNITŘNÍ KONTROLY, ŘJE, VEDOUCÍ POHLEDÁVEK
Vnitřní kontrolorka vnitrni.kontrolor

Kordíková Monika 476 146 103
Evidence pohledávek (vymáhání)                         evidence.pohledavek

Marázová Romana 476 146 152
Vítková Nikol 476 146 151
Schimperková Drahomíra 476 146 150
Zuzčaková Šárka 476 146 153

Pobočka Litvínov 606 648 706 pobocka.litvinov
Vegnerová Hana 476 146 115
Blahoutová Eva 476 146 116

EÚ – EKONOMICKÉ ODDĚLENÍ (EO)
Vedoucí EO ekonomicke.odd.vedouci

Libecajtová Lucie 476 146 120
Provozní účtárna pro SVJ

Růžičková Milena 476 146 121 provozni.uctarna
Divíšková Kamila 476 146 122
Kopecká Vlasta 476 146 123
Šímová Lenka 476 146 124

Fakturace fakturace
Bc. Gerthnerová Dana 476 146 125

Pokladna pokladna
Koťátková Alena 476 146 129

Evidence zálohových plateb topna.sezona
Merclová Veronika 476 146 131

476 146 135
Provozní účetní provoz.ucetni

Schreiberová Romana 476 146 133
Mzdy

Kurka Ondřej 476 146 137 mzdy

EU – ODDĚLENÍ PRO ČLENSKÉ ZÁLEŽITOSTI (OČZ)
Vedoucí clenske.zalezitosti.vedouci

Zvěřinová Lucie 476 146 140
Členská evidence clenska.evidence

Čandová Martina 476 146 142
Bc. Matisová Vladimíra 476 146 144

Evidence nájemného evidence.najemneho
Sýkorová Markéta 476 146 145
Pešková Michaela 476 146 149
Čermáková Kateřina 476 146 146

Nebytové prostory – pojištění                      nebytove.prostory.pojisteni
Pátková Lenka 476 146 156

Společné prostory nebytove.prostory.pojisteni
Šalátová Tereza 476 146 157

ÚSEK ŘEDITELE (ÚŘ)
Ředitel družstva reditel

Ryba František 476 146 104
Vedoucí sekretariátu ředitele sekretariat.reditele

Domínová Leona 476 146 104
Informace 476 146 106 informace

Bc. Charvátová Lenka 606 649 365
Sekretářka sekretariat

Hajzlerová Andrea 476 146 108
Tiskový mluvčí, redakce zpravodaje tiskovy.mluvci

ZÁKAZNICKÉ CENTRUM (podatelna, dispečink)
Šebková Martina 476 146 199 podatelna
Hokrová Monika 476 146 199
Kožíšková Lenka 476 146 199
Kordíková Daniela 476 146 199
Holujová Helena 476 146 100

EKONOMICKÝ ÚSEK (EÚ)
Vedoucí hlavni.ekonom

Ing. Kurková Kateřina 476 146 110

TECHNICKÝ A INVESTIČNÍ ÚSEK (TIÚ)
Vedoucí vedouci.tiu

Jánská Hana 476 146 180
Referentka inzenyrska.cinnost.referent

Schubertová Jessica 476 146 185
Investiční referenti

Renka Adam 476 146 181 investicni.referent1
Zámecký Jan 476 146 183 investicni.referent3
Růžičková Simona 476 146 184 investicni.referent4

Stavební technici
Vydra Radovan 476 146 164 technik4
Losos Martin 476 146 166 technik6
Kolmanová Lucie 476 146 167 technik7

Požárně-bezpečnostní technik a MTZ                            bezpec.technik
Krajovský Pavel 476 146 171

Energetik energetik
Ing. Korol Valerij 476 146 172

Správce sítě sprava.site
Gerthner Daniel 476 146 112

Z důvodu větší přehlednosti uvádíme u e-mailových adres na jednotlivá pracoviště a konkrétní pracovníky pouze tu část adresy, která je před 
„zavináčem“. Pro správné zadání e-adresy je tedy nutno ještě přidat „@sbdkrusnohor.cz“.
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KRUŠNOHOR – zpravodaj Stavebního bytového družstva Krušnohor se sídlem v Mostě. Vychází měsíčně. Vydává: 
Stavební bytové družstvo Krušnohor, ul. ČSA 1766, 434 01 Most. IČ: 00043257. Řídí redakční rada ve složení: 
František Ryba (předseda), tel.: 476 146 104, e-mail: f.ryba@sbdkrusnohor.cz, fax: 476 146 101, Arnošt Ševčík, 
Ing. Jiří Koranda, Mgr. Jan Martínek. Redakce a inzerce: Mgr. Jan Martínek, tel.: 476 146 109, e-mail: tiskovy.
mluvci@sbdkrusnohor.cz. Rozšiřuje SBD Krušnohor jako vnitrodružstevní tiskovinu. Tisk: Jan Syrový – Česká 
reklamní společnost, Most. Náklad: 22 536 výtisků. Dáno do tisku: 9. 1. 2024. Vyšlo: 6. 2. 2024. Uzávěrka příštího čísla:  
22. 2. 2024. Nevyžádané textové a ilustrační materiály se nevracejí.  Registrace: Ministerstvo kultury ČR E11597

Co jsme pro vás 
připravili:

Magistrát se vrátil o více než 20 let zpátky . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . str. 5 

Navýšení záloh u některých SVJ  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . str. 7

Unikátní velkostroj RK 5000 zůstane ve virtuálních prohlídkách           str. 9

Budovy spravované Krušnohorem dostanou nové průkazy energetické náročnosti . . . str. 12

Darování nemovitosti se zajištěním doživotního bydlení . . . . . . . . str. 17

Jak dlouho se rozkládají odpadky pohozené v přírodě?                         str. 23

Hašení elektromobilů, posílená bezpečnost a umělá inteligence . . . . . . str. 26

Černí andělé rozpoutali v Edenu peklo  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . str. 30

HLÁŠENÍ
HAVÁRIÍ

Distribuce tohoto vydání Krušnohoru do poštovních schránek je prováděna ve dnech 8. – 18. 2. 2024. 
Pokud se v uvedené lhůtě výtisku nedočkáte, zavolejte na telefonní číslo 476 146 104 nebo napište 
na e-mailovou adresu sekretariat.reditele@sbdkrusnohor.cz. Zajistíme nápravu.

Zákaznické centrum
převzalo i funkci

bývalého dispečinku družstva
a přijímá na níže uvedených

telefonních číslech
také hlášení o haváriích.

Do zákaznického centra
volejte havárie na čísla

476 146 199
606 648 713
606 648 715

pouze
v jeho pracovní době

Pracovní doba
zákaznického centra
pro hlášení havárií

pondělí 8.00 – 17.00 h
úterý 8.00 – 13.00 h
středa 8.00 – 17.00 h
čtvrtek 8.00 – 13.00 h
pátek 8.00 – 13.00 h
 

Přestávka na oběd:
12.00 – 12.30 h

Havárie 
(voda, teplo, plyn, elektro) 

mimo výše uvedenou 
pracovní dobu

hlaste dispečinku firmy
Jiří Hasman – Výtahy

na telefonní číslo 800 136 018.

Úřední hodiny
zákaznického centra

pro osobní 
vyřizování záležitostí
jsou uvedeny vlevo.

E-mail:
podatelna@sbdkrusnohor.cz



Rok se s rokem sešel a opět 
jsou tady jarní schůze. Ve vět
šině družstevních samospráv  
a společenstvích vlastníků se jar
ní setkání bydlících daří svolávat.  
U samospráv pochopitelně výraz
ně pomáhá to, že pokud se nese
jdou v nadpoloviční většině, tak 
mohou počkat 15 minut a poté jed
nat o bodech programu tak, jak 
byly navrženy. Společenství vlast
níků to mají těžší. Ti se musejí se
jít v nadpoloviční většině. Pokud 
se nesejdou, mohou svolat náhrad
ní shromáždění vlastníků, kde sta
čí účast již jen 40 % vlastníků. Lze 
také provést rozhodnutí mimo jed
nání, kde se písemně odpovídá na 
body souhlasím/nesouhlasím. Po
drobná pravidla všech těchto jed
nání jsou ve stanovách.

Letošní schůze a shromáždě
ní se konají v období od 1. břez

na do 6. května. Zápisy a ostat
ní písemnosti předají předsedové 
SA/DV SVJ osobně, jak je již 
zvykem, L. Charvátové nebo  
A. Hajzlerové do 9. května. 
Předsedové nesmějí zapomenout 
včas (25 dnů před konáním) ode
vzdat pozvánku na jednání tak, 
aby mohla být zkontrolována  
a odeslána družstevníkům, re
spektive vlastníkům. Pozvánka 
družstevníkům musí být předá
na nejméně 8 dnů před konáním 
schůze a vlastníkům nejméně  
15 dnů před konáním shromáž
dění. Vždy musí být uvedeno, 
kde se členové mohou seznámit  

s materiály na jednání. Dále musí 
být uvedeno, kdy a kde se jedná
ní koná a také jeho program.

Vzorové programy, stanovení 
neopominutelných bodů jednání 
i doporučení ke schválení volitel
ných bodů a také ostatní organi
zační pokyny obdrží předsedo
vé SA/DV SVJ atd., jako vždy na 
poradách předsedů. Těch je svo
láno osm v termínech od 19. do 
29. února. Tam jim také budou 
zodpovězeny případné dotazy ke 
schůzím.

Schůze a shromáždění vlast
níků se musejí konat ze zákona 
alespoň jednou za rok. Mají pře

depsáno, co vše musejí schválit. 
Problém s účastí mají zvláště na 
SVJ. Zde by si měli vlastníci uvě
domit, že účast na shromáždění 
je jejich povinností. Nemůželi se 
vlastník účastnit, měl by někoho 
zmocnit zastupováním. To se týká 
zvláště vlastníků, kteří své byty 
pronajímají. Máme několik SVJ 
na pokraji zániku, protože záslu
hou přespolních vlastníků nemají 
schváleny potřebné body. Myslete 
tedy na povinnost účasti a udělejte 
si čas na jarní jednání se sousedy.

František Ryba, 
ředitel družstva

Informace o zpracování osobních údajů prostřednictvím záznamu telefonních hovorů

Stavební bytové družstvo Krušnohor pořizuje záznamy všech příchozích i odchozích hovorů uskutečněných prostřednictvím telefonní ústředny, tzn. hovo-
rů na linkách 476 146 100 až 476 146 199, 606 648 714 a 606 648 716.
Důvodem pro pořizování záznamů telefonních hovorů je zajišťování kvality poskytovaných služeb. V případě vaší stížnosti tak vedení družstva získává ná-
stroj pro kontrolu, zda zaměstnanci poskytli služby správně dle informací poskytnutých telefonicky. Dále může zkontrolovat, zda se zaměstnanci při vyřizo-
vání záležitostí řídí řízenou dokumentací (dokumenty, směrnice, řády, pravidla aj.). Kromě toho může vedení reagovat i na stížnosti klientů týkající se ne-
vhodného způsobu komunikace.
Osobní údaje získané prostřednictvím nahrávání osobních údajů jsou přístupné pouze pro potřeby Stavebního bytového družstva Krušnohor. Zpracování 
osobních údajů ve smyslu zákona č. 110/2019 Sb. provádí Stavební bytové družstvo Krušnohor.
Každý subjekt údajů (v tomto případě: každá osoba, jež uskutečnila zaznamenaný telefonický hovor), která zjistí nebo se domnívá, že správce nebo zpra-
covatel provádí zpracování jeho osobních údajů, které je v rozporu s ochranou jeho soukromého a osobního života nebo v rozporu se zákonem, může po-
dle § 21 zákona 110/2019 Sb. požádat o vysvětlení a dále může požadovat, aby správce nebo zpracovatel odstranil takto vzniklý stav.
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Začnou jarní členské schůze SA  
a shromáždění vlastníků SVJ 2024

PORADY PŘEDSEDŮ 
Výborů samospráv 
Domovních výborů 
Společenství vlastníků 
Výborů společenství vlastníků
Výborů sdružení nájemníků
Úředních správců

Termíny porad předsedů:
1a) b) 20. 2. 2024
2 19. 2. 2024
3 21. 2. 2024
4 22. 2. 2024
5 26. 2. 2024
6 27. 2. 2024
7 28. 2. 2024
8 29. 2. 2024

Místo konání:
1a) b) aula Scholy Humanitas
2–8 učebna SBDK

Čas konání:
16.00 hodin – 19. 00 hodin

Program:
1. úvod – F. Ryba
2. energie a FTV 
    – p. Leština S-POWER Energie
3. vývoj SBDK a legislativní 
    změny – F. Ryba
4. technický blok – H. Jánská
5. ekonomický blok – K. Kurková
6. organizační blok 
    – D. Kordíková, F. Ryba
7. diskuse

Mnoho informací na poradách předsedů SA/SVJ podává ředitel družstva František Ryba.



Tento stav přestal až v době, 
kdy družstvo založilo své sdruže
ní (SMM) a účastnilo se úspěšně 
voleb. Najednou vše šlo. Všech
ny požadavky a stížnosti občanů 
se řešily naprosto stejně u všech 
občanů města Mostu. Ať byli  
z Krušnohoru, nebo ne. 

Dnes je původní stav opět 
zpátky. Máme řadu poznatků  

o tom, že se magistrát obrátil 
zády k občanům, jejichž maje
tek spravuje SBD Krušnohor. 
Nelze si stěžovat, protože od
pověď úředníků je: „jste pod 
Krušnohorem, tak ať si to vyřeší 
Krušnohor“. Požádáte úřad o po
moc, zapomeňte. Jste pod sprá
vou Krušnohoru, tak si požádej
te tam. Tento stav je nejenom 

velmi nespravedlivý, ale často  
i nezákonný. Nezasvěcený by 
přidal – dětinský. A vůbec neod
povídající vážnosti instituce, ja
kou by magistrát měl být. 

Rozhodně nechceme hrát tuto 
přetahovanou o bábovičku na 
dětském pískovišti, dvou kohou
tů na jednom dvorku. Nechce
me, aby byla porušována práva 
a nároky členů našeho družstva 
– právoplatných obyvatel měs
ta Most. Jak je ale vidět, zdravý 
selský rozum na území magistrá
tu nefunguje. Než dojde k nápra
vě, já doufám, že ano, mám radu 
pro členy SBD Krušnohor − v pří
padě, že podobné jednání zazna
menáte, nebojte se vše oznámit 
na družstvu. My budeme konzul

tovat každý případ s našimi práv
níky a věc budeme řešit.

Samozřejmě, že naším cílem 
není věci vyhrocovat a domlou
vat se prostřednictvím právnic
kých kanceláří a přes soudní jed
nání. Chceme v první řadě touto 
cestou požádat vedení města,  
a zvláště pana primátora Hrvola, 
aby zastavil návrat k dobám mi
nulým. Nepřátelský vztah k ob
čanům, kteří mají něco společ
ného s Krušnohorem, je skutečně 
dětinský a hloupý. Máme přece  
v našem městě tolik věcí na řeše
ní, kde můžeme spojovat své síly 
ve prospěch všech jeho obyvatel. 
Výše popsané úřednické půtky 
rozhodně nemáme zapotřebí.

(ff)
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Magistrát se vrátil o více než 20 let zpátky
Byly doby, kdy se s nadsázkou říkalo, že kdo na magistrátu 
zaslechl slova „SBD Krušnohor“ a neodplivnul si, tak byl 
propuštěn. Bylo to žertovné označení velmi vážného stavu. 
Na magistrátu se totiž zásadně odmítali zabývat problémy 
občanů, kteří patřili pod správu našeho družstva. Bylo jed-
no, že jsou Krušnohorci úplně stejní občané města Mostu 
jako ostatní. Prostě jdeš si stěžovat na přerostlý strom pod 
tvými okny – zařiď si to na Krušnohoru…



Bytové hospodářství dosud 
spravovala pro město na zákla
dě smlouvy společnost Doterm 
Servis. Radnice se však s fir
mou nedohodla na pokračování 
smluvního vztahu, a tak se roz
hodla převzít správu bytového 
fondu do vlastních rukou. „Je to 

pro nás novinka a začátek bude 
určitě náročný,“ řekla místosta
rostka města Libuše Karbanová. 
„Už tři měsíce před začátkem 
této změny se zaučovali noví za
městnanci úřadu a postupně in
formují nájemníky o této změ
ně,“ dodala.

Změny v cenách nájmů bytů 
v tuto chvíli Meziboří nechystá. 
Důvodem je i fakt, že obyvatelé 
města v posledních dvou letech 
čelili prudkému nárůstu ceny 
za vytápění, které je závislé na 
zemním plynu.

Město se dohodlo se společ
ností Severočeská teplárenská 
Komořany, která dodává tep
lo do Litvínova, o napojení na 
její horkovod. Podle Karbano
vé byla žádost o výstavbu hor

kovodu úspěšná a projekt tak 
může pokračovat. Zároveň měs
to hledá další energetické úspo
ry. Na budově úřadu již fun
guje fotovoltaická elektrárna.  
„V příštím období chceme stej
ným způsobem instalovat foto
voltaiku na střeše budovy školy 
a dalších objektů,“ dodala mís
tostarostka.

Magazín  
krušnohorských obcí

Litvínovská městská rada 
schválila v rámci Operačního 
programu Spravedlivé transfor
mace 20212027 podání žádosti 
o dotaci na projekt Územní stu
die pro individuální výstavbu 
LitvínovJanov, Hamr.

Území na jihozápadním okra
ji města navazují na ulice Sklář
ská a Jandečkova bylo vybráno 
pro svoji strategickou polohu  
a efektivní využití pro obytné 
občanské účely. Vymezení plo

chy jako smíšené obytné umož
ní nejen upokojit poptávku po 
bydlení, ale také umístění zaří
zení občanské vybavenosti. Při
pravovaný záměr reaguje na 
poptávku po nových bytových 
plochách ve městě a přispěje ke 
zvýšení obytné kvality v Litví
nově. Úkolem plánované územ
ní studie je vytvořit optimální 
prostorové a výškové uspořádá
ní s ohledem na bydlení, občan
skou vybavenost, kvalitní ve

řejná prostranství a propojení  
s okolní zástavbou.

Podle místostarosty Karla 
Rosenbauma je proces vypra
cování studie klíčovým krokem  
k udržitelnému a funkčnímu roz
voji této části Litvínova. „Podá
ní žádosti o dotaci je vymezeno 
termínem 30. června, kdy lhůta 
pro podání žádosti skončí. Více 
informací o podobě územní stu
die bude místním obyvatelům 
poskytnuto v průběhu zpracová

ní studie a ve vhodný čas budou 
zorganizovány veřejné prezen
tace a konzultace, aby občané 
z okolní lokality mohli aktivně 
přispět k její nové podobě. Bu
doucí rezidenční charakter spolu 
s občanskou vybaveností nepo
chybně přispěje k dalšímu cel
kovému růstu a atraktivitě Lit
vínova,“ doplnil místostarosta 
Karel Rosenbaum.

Radnice Litvínov
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Město Meziboří má ve svém majetku kolem čtyř stovek bytů 
a další nebytové prostory. Od ledna převzala jejich správu 
radnice města. Hlavním úkolem bude vyřešit jejich vytápění, 
které je dosud závislé na zemním plynu.

Pohled na Meziboří z ptačí perspektivy.

Meziboří převzalo správu bytů

Litvínov reaguje na poptávku po nových bytových plochách



Severočeské vodovody a ka
nalizace, a. s. zvedly cenu vody  
o 11 % a Severočeská tepláren 
ská, a. s. zvýšila cenu tepla  
o 27 %. Tím studená voda a tep
lá užitková voda vzroste o 11 %, 
ohřev TUV a teplo topení o 27 %. 

Náklad tepla topení může dále 
negativně ovlivnit i dlouhá zima  
s extrémně nízkými teplotami. 
Pokud tedy nemáte výraznou re
zervu na zálohách, můžete mít  
v následujícím období nedoplatky 
z vyúčtování zálohových plateb. 

Doporučujeme proto všem, 
aby si vše řádně promysleli a in
dividuálně si zvedli zálohy – vy
hnou se tak případným budoucím 
nedoplatkům. 

Zálohy lze upravit prostřed
nictvím formuláře 404B (najde
te na webových stránkách druž
stva): Žádost o změnu výše záloh 
za služby. V případě, že máte pří
stup na informační server, tak 
zde lze podat požadavek na změ

nu záloh elektronicky. Každo
pádně, kdo si zálohy nezvedne 
sám, bude mu po vyúčtování zá
lohových plateb za rok 2023 pro
vedena revize výše záloh a tam, 
kde bude jejich výše nedostaču
jící, dojde od 1. 7. 2024 k jejich 
navýšení. 

Lucie Zvěřinová
vedoucí oddělení 

pro členské záležitosti
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Navýšení záloh u některých SVJ

Od 1. 3. 2024 dojde k navýšení záloh u těchto SVJ:

102 Most, J. Fučíka, č. p. 2509, 2510, 2511, 2512
103 Most, Žatecká, č. p. 2469, 2470, 2471, 2472
105 Most, P. Jilemnického, č. p. 2567, 2568, 2569
112 Most, A. Dvořáka, č. p. 2284, 2285
113 Most, Budovatelů, č. p. 2324, 2325, 2326
114 Most, J. Skupy, č. p. 2258, 2259, 2260
115 Most, K. Biebla, č. p. 2265, 2266, 2267
116 Most, K. Biebla, č. p. 2372, 2373, 2374
122 Most, K. Biebla, č. p. 2297, 2298, 2299
125 Most, J. Skupy, č. p. 2315, 2316, 2317
129 Most, A. Dvořáka, č. p. 2214, 2215
134 Most, ČSA, č. p. 2207, 2208
136 Most, Budovatelů, č. p. 2380, 2381, 2382
139 Most, Budovatelů, č. p. 2327, 2328, 2329
140 Most, Budovatelů, č. p. 2375, 2376
141 Most, J. Skupy, č. p. 2300, 2301, 2302, 2357
142 Most, J. Skupy, č. p. 2356, 2357
143 Most, J. Skupy, č. p. 2351, 2352
144 Most, K. Biebla, č. p. 2318, 2319, 2320
149 Most, Budovatelů, č. p. 2321, 2322, 2323
150 Most, Budovatelů, č. p. 2392, 2393

151 Most, Štěpánkova, č. p. 2764, 2765, 2766
153 Most, SNP, č. p. 2742, 2743, 2744, 2745, 2746
162 Most, SNP, č. p. 2769, 2770, 2771, 2772
163 Most, M. Gorkého, č. p. 1265, 1266
167 Most, Zd. Štěpánka, č. p. 2894, 2895
173 Most, 1.máje, č. p. 2845, 2846, 2847
174 Most, Zd. Štěpánka č. p. 2802, 2803, 2804, 2805
181 Most, Mladé Gardy, č. p. 2781, 2782, 2783
184 Most, Pionýrů, č. p. 2754, 2755, 2756
207 Most, Pionýrů, č. p. 2955, 2956
214 Most, Fibichova, č. p. 2958, 2959, 2960
216 Most, Fibichova, č. p. 2670, 2671, 2672
247 Most, Budovatelů, č. p. 2402, 2403
277 Litvínov, Luční, č. p. 313, 314, 315, 316
289 Litvínov, U Zámeckého parku, č. p. 2001, 2002, 2003
611 Most, J. Suka, č. p. 1591
634 Most, M. G. Dobnera, č. p. 2941
636 Most, Budovatelů, č. p. 2386, 2387, 2388
650 Most, Josefa Dobrovského, č. p. 2164
651 Most, Obránců míru, č. p. 2870/15, 2871

Prohlášení Krajské zdravotní: 
Odmítáme účelovou dezinterpretaci videa ze sociálních sítí

Krajská zdravotní – Masaryko
va nemocnice v Ústí nad Labem 
se ohrazuje proti tvrzení o odmít
nutí ošetření dětského pacienta  
a nařčení z rasismu, v souvislos
ti s videem, jež koluje na sociál
ních sítích. Na něm je zachycen 
konflikt skupiny několika osob 
s lékařem při pondělní návštěvě 
dětské pohotovosti v Masaryko
vě nemocnici v Ústí nad Labem. 
Video zachycuje situaci, která ná
sledovala až po řádném vyšetření 
a laboratorním testování dětské
ho pacienta, který nebyl v akut
ním stavu ani v ohrožení života, 
jeho stav byl s jeho matkou řádně 
konzultován, rodina byla poučena 
a souhlasila s následnými kroky 
neakutního charakteru a návště

vou dětského praktického lékaře 
následující den, načež byl dětský 
pacient i s rodinou odeslán domů.

Po nějaké době se však do am
bulance vrátil otec rodiny zachy
cený na videu, doprovázený ně
kolika dalšími osobami, který 
žádal lékaře o vystavení potvr
zení o návštěvě pohotovosti pro 
svého zaměstnavatele. Lékař toto 
odmítl, protože čas předvyplně
ný otcem na propustce neodpoví
dal době, kdy probíhalo ošetření 
v Masarykově nemocnici. Ná
sledně skupina vyvolala konflikt, 
přičemž byla agresivní a vulgární, 
na který lékař v již konfliktní si
tuaci reagoval tak, jak je částečně 
zachyceno na videu zveřejněném 
na sociálních sítích.

Krajská zdravotní video i po
stup lékaře na základě dostup
ných zdravotních záznamů pro
věřila. Ani z videa, ani z lékařské 
dokumentace nevyplývá, že by 
se lékař dopustil jakéhokoliv za
nedbání péče. Nařčení z rasis
mu lékaře, které je zachycené ze 
strany skupiny ve videu a obje
vuje se v průvodním textu face
bookového příspěvku, který ko
luje internetem, považujeme za 
naprosto účelové a nepravdivé. 
Konfliktní situace byla lékařem 
obratem nahlášena po odcho
du skupiny do interního systému 
incidentů, proto mohla Krajská 
zdravotní ihned případ prověřit. 
Lékař celý incident také nahlásil 
Policii ČR.

Z pohledu Krajské zdravot
ní postupoval lékař správně, když 
pacienta ošetřil a provedl všechna 
nezbytná vyšetření včetně doporu
čení. Lékař se pod tlakem a po vy
hrožování několika osob, které se 
dožadovaly potvrzení pro zaměst
navatele, nevyjádřil vhodně o dia
gnóze pacienta, za což se Krajská 
zdravotní omlouvá. Na druhou stra
nu nelze celou věc vytrhovat z kon
textu tak, jak to prezentuje video 
kolující na sociálních sítích, jehož 
cílem je zjevně poškodit konkrétní
ho lékaře a Krajskou zdravotní nař
čením z rasismu a tvrzením o od
mítnutí poskytnutí lékařské péče,  
k čemuž zjevně nedošlo.

Krajská zdravotní a. s.

S platností od 1. 3. 2024 dojde k navýšení záloh u těch spole-
čenství vlastníků jednotek, u kterých je už teď jasné, že jim 
nestačí současné předepsané zálohy na to, aby byla schopna 
uhradit zálohy dodavatelům médií.



„Do roku 2050 chceme být 
emisně neutrální a do roku 2030 
snížit emise oxidu uhličitého 
o 25 procent. Přechod na výro
bu a distribuci benzínu v kvali
tě E10 je na této cestě význam
ným krokem a český trh se tímto 
opatřením posune vpřed směrem 
k čistší mobilitě. Pro naše rafiné
rie nejde o významnou techno
logickou změnu, protože benzín 
v této kvalitě již řadu let dodá
váme do Německa, Maďarska či 

na Slovensko. V roce 2021 jsme 
převedli do kvality E10 vysoko
oktanový benzín, který je v síti 
Orlen Benzina prodáván pod ob
chodním označením Verva 100,“ 
říká Tomasz Wiatrak, generál
ní ředitel skupiny ORLEN Uni
petrol.

ORLEN Unipetrol touto úpra
vou plní své strategické cíle, kte
ré jsou v souladu se směrnice
mi Evropské unie. Směrnice Red 
III, kterou 12. října 2023 schvá

lila Rada Evropské unie, zvyšu
je cíl úspory skleníkových ply
nů, který nyní činí 6 %, až na  
14,5 % v roce 2030. Aktuální 
úpravou kvality benzínu na úro
veň E10 ORLEN Unipetrol rov
něž harmonizuje dodávky ve 
středoevropském regionu. Slo
vensko a Maďarsko zavedly E10 
v roce 2019, Rakousko v roce 
2023. Česko a Polsko přecháze
jí na úroveň E10 letos.

Palivo E10 je směs, která je 
složena z klasického benzínu a až 
10 % ethanolu, který však může 
být zastoupen i v podobě ethyl 
tercbutyletheru (ETBE). Ten
to ethanol je získáván z obnovi

telných zdrojů, což snižuje emi
se skleníkových plynů a pomáhá 
chránit životní prostředí. Benzín 
E10 lze tankovat téměř do všech 
benzínových automobilů vyrobe
ných po roce 2005, kdy vstoupila 
v platnost norma Euro 4.

V souvislosti s tímto opatře
ním došlo na čerpacích stanicích 
u stojanů vydávajících 95oktano
vý benzín ke změně mezinárod
ního označení z dosavadního E5 
na nové E10. Detailní informa
ce o produktu E10 a jeho kompa
tibilitě poskytuje stránka www.
e10info.eu.

  
Týdeník Homér
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Rafinérská a petrochemická skupina ORLEN Unipetrol 
realizuje postupné kroky na své cestě k emisní neutralitě, 
které chce dosáhnout nejpozději v roce 2050. V rámci svého 
úsilí o snižování emisí oxidu uhličitého a plnění emisních cílů 
vytýčených evropskou legislativou firma začala od 1. ledna  
distribuovat na českém trhu automobilový benzín BA95  
s označením E10. Tento benzín výrazně snižuje emise sklení-
kových plynů, protože obsahuje až 10 procent obnovitelného 
paliva vyráběného z hmoty či odpadu organického původu.

U čerpaček ORLEN už benzín 
BA95 v kvalitě E10



RÝPADLO JAKO 
TECHNICKÁ PAMÁTKA

Skupina Sev.en Česká ener
gie nyní jedná s Ústeckým krajem  
o možnosti zachování rýpadla 
RK 5000 jako technické památky  
a jeho přesunu z místa, kde nemů
že stát vzhledem k dalším plánům 
na budoucí restrukturalizaci regi
onu a využití zbytkové jámy lomu 
ČSA po ukončení těžby. Přesun 
velkostroje na příhodnější sta
noviště by v případě, že zůstane 
jako stálá připomínka hornické 
historie regionu, zajistí Sever
ní energetická ze skupiny Sev.en  
Česká energie. Na technickém 
zajištění akce by se podíleli za
městnanci těžební společnosti, 
kteří původně na velkostroji pra
covali. Nutná by byla rovněž ne
zbytná rozsáhlá úprava terénu, 
aby velkostroj mohl na nové sta
noviště odkráčet po trase, jejíž 
sklon by nepřesáhl pět procent.  

VELKOSTROJ VE 
VIRTUÁLNÍ REALITĚ

Pro vytvoření modelu velko
stroje se skupina Sev.en Česká 
energie spojila s týmem studen
tů a odborníků na virtuální rea
litu. Studenti Slezské univerzity 
v Opavě celý stroj naskenova
li a specialisté firmy Most Crea
tive Space z těchto dat vytvořili 
trojrozměrný model. Při přípra
vě pomáhali též odborníci z útva
ru hlavního mechanika těžebních 
společností, které stroj v minu
losti využívaly. „Výsledkem jsou 
dvě verze virtuální prohlídky vel
kostroje. K rozsáhlejší zájemci 
potřebují 3D brýle a umožňuje 
pohyb přímo po velkostroji. Tuto 
prohlídku umožníme zájemcům 

při mimořádných akcích, jako 
je například Mostecká slavnost  
a oslava Dne horníků,“ vysvět
luje mluvčí těžebních společnos
tí skupiny Sev.en Česká energie 
Eva Maříková a dodává: „Nemé
ně zajímavá ovšem je i jednoduš
ší verze nevyžadující 3D brýle, 
která bude velmi podobná virtu
álním prohlídkám například ga
lerií nebo muzeí.“ 3D prohlídku 
mohli v listopadu poprvé vidět 
zaměstnanci společností skupi
ny Sev.en Česká energie a jedno
dušší varianta prohlídky bude od 
ledna přístupná na webu Uhelné
ho safari. 

GIGANT VYTĚŽIL 
MILIONY KUBÍKŮ

Korečkové rýpadlo RK 5000 
sloužilo k dobývání skrývkové 
horniny v uhelném lomu ČSA. 
Pohybovalo se díky dvěma krá
čejícím hydraulickým podvoz
kům, přičemž hlavní má vněj
ší průměr 33 metrů a podvozek 
spojovacího mostu 10 metrů. 
Gigant mezi skrývkovými rý
padly dosahuje výšky 40 met
rů a délky 160 metrů. Celý ko
los váží 5 500 tun a za hodinu 
dokázal odtěžit až 4 450 metrů 
krychlových horniny. Unikát
ní částí stroje je korečkový ře

těz vážící téměř 230 tun a měřící 
bezmála 140 metrů. Jeho pohon 
zajišťovaly dvě převodové skří
ně (každá o hmotnosti 75 tun)  
a dva elektromotory o příko
nu 1,6 MW, které řetězu dodá
valy sílu až 324 tun. Stavba rý
padla začala v roce 1980 přímo 
v lomu, v roce 1983 začal jeho 
zkušební provoz. Stroj byl od
stavený v roce 2016. Za celou 
svou éru vytěžil téměř 154 mili
onů kubíků zeminy a odpracoval 
90 tisíc provozních hodin, což 
odpovídá zhruba deseti a půl le
tům nepřetržité těžby. 

Týdeník Homér
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Jednou z největších atrakcí Uhelného safari je dlouhodobě ná-
vštěva skrývkového rýpadla RK 5000, které pracovalo v lomu 
ČSA a je největším strojem svého druhu u nás. Jeho technic-
ký stav už několik měsíců návštěvy veřejnosti neumožňoval,  
a proto bylo rozhodnuto o naskenování celého stroje a vytvoře-
ní 3D modelu pro budoucí virtuální prohlídky jeho interiéru.

Unikátní velkostroj RK 5000 
zůstane ve virtuálních prohlídkách

Skupina Sev.en Česká energie je významným hráčem na energetickém 
trhu v České republice. Provozuje elektrárny Chvaletice a Počerady, 
Teplárnu Kladno, Teplárnu Zlín a dva severočeské hnědouhelné lomy. 
Je dvojkou ve výrobě elektrické energie v Česku a dodává energii do 
více než milionu českých domácností.



Z loňska si určitě vzpomíná
te, a někteří z vás jste už prově
řili na vlastní kůži, že doručování 
listovních zásilek se prodlouži
lo ze dvou na tři dni. Důvodem 
byl, podle vyjádření České pošty, 
nezájem lidí o rychlé doručování 
zásilek. Pouze sedm procent zá
kazníků si přeje doručení listovní 

zásilky do druhého dne od podá
ní, ostatní využívají ekonomický, 
pomalejší typ doručení. O fyzic
ké zasílání dopisů je stále menší 
zájem. Pro jednání s úřady zača
ly dva miliony lidí využívat dato
vé schránky, rozmohlo se posílání 
zpráv prostřednictvím internetu 
nebo sociálních sítí. Pohled z do
volené patří již k raritám, o kore
sponďácích už ani nemluvě.

Ale co se tedy změnilo, nebo 
ještě změní od ledna letošního 
roku? Vše bude záležet na no
vém vedení České pošty. Na 
podzim 2023 byl vypsán kon
kurz na nového generálního ře
ditele České pošty, jeho úkolem 
bude do roku 2026 dostat podnik 
do plusu. Pošta se proto do kon
ce roku 2024 rozdělí na dvě čás
ti: první bude zajišťovat základ
ní poštovní služby (včetně třeba 
CzechPointu) a druhá se posta

rá o logistiku a balíkové služby. 
Vše sleduje cíl stabilizovat hos
podaření. V roce 2022 pošta vy
kázala ztrátu 1,7 miliardy korun, 
za loňský rok by ztráta mohla být 
do miliardy.      

 Už si třeba nekoupíte na vět
šině pošt noviny ani časopisy, ale 
můžete si objednat konkrétní titul 

s donáškou domů. Listovní zásilky 
se zdražovaly už loni. Dál bude zá
ležet na tom, jak bude klesat jejich 
počet. Více si lidé připlatí za oby
čejné psaní a doporučené dopisy. 
Za obyčejné psaní do 50 g v eko
nomickém režimu si připlatíte čty
ři koruny, celkem tedy 27 Kč. Pod
raží i doporučené dopisy. Při váze 
do 50 g – standard v ekonomickém 
režimu – se cena zvýšila o deseti
korunu – ze 62 na 72 Kč.

Letos zřejmě dojde i ke zvýše
ní cen za poslání balíků, není ale 
zatím známo o kolik. Lidé nyní 
za balík (do ruky) zaplatí podle 
jeho velikosti od 129 do 359 ko
run. Za poslání balíku na poštu 
obdobně zaplatí 109 až 319 ko
run, balík do Balíkovny o hmot
nosti do 15 kg vyjde na 75 korun. 
Pár korun mohou lidé ušetřit, po
kud využijí zákaznickou kartu, 
nebo když podací data předají 

elektronicky (v případě Balíkov
ny pokud se stanou registrovaný
mi uživateli).

V souvislosti se zvyšující se 
popularitou výdejních boxů, kte
ré v současnosti zdomácněly  
i v zapadlých vískách republi
ky, poroste jejich počet i u Čes
ké pošty. V roce 2024 by to mělo 
být téměř o polovinu. Pošta  
s dalšími partnery aktuálně pro
vozuje po celé republice nece
lé dvě tisícovky výdejních boxů. 

Balíkovna aktuálně disponu
je skoro 8 000 výdejními místy. 
Vyzvedávání a nově i odesílání 
zásilek bez obsluhy a prakticky 
kdykoli je současný trend. 

Připomeňme, že pošta loni 
zrušila téměř 300 poboček, přede
vším ve větších městech, v Mostě 
tři – v ulicích J. E. Purkyně, Vele
budická a SNP, v Litvínově čty
ři – v ulicích Chudeřínská, Záluží 
1, PKH, Valdštejnská. Zda přijde 
na řadu rušení nějakých poboček 
i roce 2024, není zřejmé. Každo
pádně pokračovat bude trend sou
kromých poboček, takzvaných 
Pošta Partner. Ty jsou v obcho
dech, na radnicích či v informač
ních centrech. Z celkového po
čtu 2 900 poboček je jich nyní už 
800 soukromých. V roce 2024 by 
mohlo přibýt dalších 150 až 180 
pošt typu Partner.

-red-
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Unikátní velkostroj RK 5000  
zůstane ve virtuálních 

prohlídkách
Jednou z největších atrakcí Uhel-
ného safari je dlouhodobě návštěva 
skrývkového rýpadla RK 5000, které 
pracovalo v lomu ČSA a je největ-
ším strojem svého druhu u nás. Je-
ho technický stav už několik měsíců 
návštěvy veřejnosti neumožňoval,  
a proto bylo rozhodnuto o naske-
nování celého stroje a vytvoření 
3D modelu pro budoucí virtuální 
prohlídky jeho interiéru. -ema-

Připravuje se oprava chodníků 
Družstevníci a vlastníci bytů byd-
lící na sídlišti Liščí Vrch v Mostě 
se dočkají opravy chodníků. Na 
jejich nedobrý aktuální stav upozor-
nila Technické služby města Mostu 
správa SBD Krušnohor z podnětu 
bydlících. Šlo konkrétně o chodníky 
v okolí bloků 705, 706 a 708. „Z na-
ší strany bude zpracována cenová 
nabídka k celkové opravě chodníků 
a následně bude zařazena do plánu 
oprav komunikací a chodníků na le-
tošní rok. Seznam oprav komunika-
cí je již stanoven včetně finančních 
prostředků,“ odpověděl na žádost 
správy družstva Jiří Willert, vedoucí 
provozu komunikací TSmM. -red-

Park ve středu města zase  
pro veřejnost

Úpravy v centrálním parku za Spor-
tovní halou v Mostě finišují. Přesto-
že je ještě hodně prací před dělníky, 
plánuje se otevření tohoto prostoru 
pro veřejnost 1. května. Kdo si ještě 
pamatuje původní park, který ne-
oplýval lákajícími zákoutími, nové 
prostory určitě nepozná. Město stál 
projekt 120 milionů korun, více než 
polovinu získalo z dotací a od Nada-
ce Karla Komárka. Sportovní, vodní 
a zatravněné plochy a prostory pod 
vzrostlými stromy určitě zase přilá-
kají bezpočet návštěvníků. -red-

Každý bod přijde na 1 500 korun
Školení bezpečné jízdy na Au-
todromu v Mostě je již tradicí. 
Přes 15 let ale poskytuje s týmem 
akreditovaných instruktorů i dob-
rovolné školení pro řidiče, kteří 
mají zájem odečíst si ze svého 
bodového konta čtyři body. Nový 
ročník školení odstartoval 9. února 
a mohou se do něj přihlásit řidiči, 
kteří nemají v registru zazname-
náno více než 10 bodů a žádný 
přestupek nesmí být ohodnocen 
čtyřmi body. Školení, jeho praktic-
ká i teoretická část a vyhodnocení, 
trvá sedm hodin. Po úspěšném 
absolvování se řidičům odečtou  
z registru čtyři body, ale zároveň  
z jejich soukromého konta nece-
lých šest tisíc korun. Inu, za neká-
zeň na silnici se musí platit. -red-

ZAJÍMAVOSTI

Ilustrační foto

Pošta slíbila změny v roce 2024. 
A jsou tady!
A nejsou v posledním půlroce jediné. Rušení poboček, propouš-
tění zaměstnanců. Bylo a bude toho ještě asi hodně, na co si bu-
deme muset zvyknout. 
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Rýmovník

RÝMOVNÍK

Jednou z rostlin, která navíc 
provoní váš byt, je rýmovník.  
V poslední době se dost rozši
řuje, a právě proto ho možná už 
znáte a víte, o čem mluvím. Tyto 
řádky jsou tedy pro ty, kdo rý
movník ještě nezná, nebo by se 
chtěl dozvědět něco víc.

A proč byste rýmovník měli 
ve svém bytě mít? Má v sobě si
lice a oleje, které léčí, odpuzu
je hmyz a můžete ho používat  
i v kuchyni. Jak již název napo
vídá, tato bylina se používá při 
akutních nemocech dýchacích 
cest. Listy obsahují silice thy
molu, tymiánový olej carvakrol 
a camphor. Rýmovník má proti
zánětlivé a antibakteriální účin
ky. Jeho výtažky se používají ve 
farmakách, která léčí nachlaze
ní, uvolňují hlen a uvolňují duti
ny. Vitamíny C, A, E a omega3 
mastné kyseliny, důležité mine
rály na očistu jater i ledvin, upra
vují hladinu cholesterolu v krvi. 

Chytneteli rýmu, jste nachla
zeni nebo vás bolí hlava, nej
účinnějším a nejrychlejším způ
sobem úlevy je rozmělnit pár 
listů rýmovníku mezi prsty, těmi 
si namazat pokožku pod nosem  
a potřít spánky. Silice z byliny 

se uvolní a přinesou vám úle
vu. Stejným způsobem postupuj
te při nepříjemném bodnutí hmy
zem. Postižené místo ošetřete 
rozmačkanými listy rýmovníku.

Pokud věnujete rostlině od za
čátku patřičnou péči, jistě se vám 
odvděčí bujným porostem. Do
movinou této rostliny je východ
ní tropická Afrika. Už to samo 
předurčuje podmínky pěstování. 
V našem podnebném pásu je nut
ností pěstování v přenosných ná
dobách. Rýmovník nesnáší chlad 
a u nás ve volné přírodě nepře
zimuje. Miluje polostín, ranní  
a dopolední slunce. Naopak 
prudký slunečný svit může byli
nu popálit. Půdní substrát promí
chejte s pískem. Zálivku potře
buje pravidelnou, ale nesmí stát 
ve vodě. Více než na výšku, za
měřte se na hustotu porostu a bo
hatost listové hmoty. Listy jsou 
tím hlavním důvodem, proč rý
movník pěstujeme.

Důležitou součástí pěstování je 
zaštipování. Nebojte se rostlinku 
vychovávat již od útlého vzrůs
tu. Tím, jak ji budete zkracovat, 
bude se košatit a pěkně rozkládat. 
Zaštipování se provádí tak, že se
říznete nebo uštípnete vrchol. Po
zor! Ne jednotlivé listy.

- red -

Rostliny v bytě
Obytné prostory oživují květiny všech možných druhů. Ne 
pro všechny jsou však naše panelákové byty tím nejlepším 
prostorem vlivem suchého prostředí a ne právě ideálního 
světla. Některé však snáší i tyto podmínky.

NOČNÍ PROHLÍDKY NA ZÁMKU
Kdy: 10. 2. 2024 od 18:00 hod.
Kde: Zámek Červený Hrádek, Jirkov
Neobvyklá prohlídka pouze ve svět-
le svíček a baterek. Kouzlo pobytu 
v tmavých komnatách jen s přízra-
ky, dojmy a tajemnými zvuky. Bater-
ky s sebou.
Vstupné: Dospělí 120 Kč, dítě 60 Kč

DOBŘE ROZEHRANÁ PARTIE
Kdy: 12. 2. 2024 od 19:00 hod.
Kde: Městské divadlo, Chomutov
Současná komedie o tom, jak žít 
sám a nezpustnout. Diváci se mohou 
těšit na jímavou, směšnou, místy hlu-
bokou hru, v níž se herci mohou pus-
tit za hranice svých životních a he-
reckých zkušeností.
Hrají: Barbora Hrzánová, Radek Ho-
lub a další.
Vstupné: 380 Kč

ORCHESTR KARLA VLACHA 
S RADKOU FIŠAROVOU
Kdy: 12. 2. 2024 od 19:00 hod.
Kde: Krušnohorské divadlo, Teplice
Koncert plný historie. Hostem bude 
muzikálová, jazzová, šansonová 
zpěvačka Radka Fišarová.
Vstupné: 690/750/800 Kč

ZUZANA BUBÍLKOVÁ – S POLITIKY 
UŽ DÁVNO NETANČÍM
Kdy: 13. 2. 2024 od 19:00 hod.
Kde: Městské divadlo, Chomutov
Pořad je plný úsměvných historek  
a vyprávění. Hostem pořadu je Milan 
Pitkin, který zpívá písničky od Walde-
mara Matušky a vypráví mnoho vtipů.
Vstupné: 250 Kč

VÍNA NA VALENTÝNA
Kdy: 14. 2. 202 od 18:00 hod.
Kde: Café bar Citadela, Litvínov
Valentýnský večer s nabídkou 12 vy-
braných vín z Galerie Modrý hrozen. 
Těšit se můžete i na tombolu, kvíz  
a stylové občerstvení.
Vstupné: 100 Kč

4 TENOŘI
Kdy: 15. 2. 2024 od 19:00 hod.
Kde: Kulturní dům Citadela, Litvínov
Špičkový hudební zážitek v podá-
ní Mariana Vojtka, Pavla Vítka, Jana 
Kříže a Michala Bragagnola.
Vstupné: 850 Kč

MASOPUSTNÍ PRŮVOD
Kdy: 17. 2. 2024 od 14:00 hod.
Kde: Kulturní dům, Louka u Litvínova
Začátek průvodu ve 14:00 hod. od 
kulturního domu, kde bude k posle-
chu hrát flašinet a můžeme se tě-
šit na představení žongléra. Stánky  
s nápoji i občerstvením budou připra-
veny. Pro děti v maskách je na konci 
připravená odměna.

ZABIJAČKOVÉ HODY 
A FARMÁŘSKÉ TRHY
Kdy: 17. 2. 2024 od 8:00 do 13:00 hod
Kde: Náměstí 1. máje, Chomutov
Tradiční zabijačkové hody se speci-
alitami od několika řeznických mistrů 
a sezónní nabídka farmářských vý-
robků.

STAROČESKÝ PLES
Kdy: 17. 2. 2024 od 20:00 hod.
Kde: Hotel Cascade, Most
Tradiční Staročeský ples. Těšit se 
můžete na spoustu zábavy, dobré 
hudby, barmanskou show, tradiční 
tombolu, fotokoutek a pochoutky sta-
ročeské kuchyně.
Vstupné: 400/450/500 Kč, pouze  
v recepci hotelu

VŠECHNY BÁJEČNÝ VěCI
Kdy: 19. 2. 2024 od 19:00 hod.
Kde: Kulturní dům Citadela, Litvínov
Monodrama, které věří v lepší svět. 
Seznam všeho, pro co stojí za to žít. 
Napíšete ho s námi? Vypravěč pří-
běhu nám sugestivně sděluje, jak se 
snažil vypořádat se s opakující, velmi 
složitou situací...jakou, to prozradí až 
divadelní představení.
Hrají: Richard Krajčo
Vstupné: 560/590 Kč

TANEČNÍ ODPOLEDNE 
NEJEN PRO SENIORY
Kdy: 25. 2. 2024 od 15:00 hod.
Kde: Kulturní dům Fontána, Bílina
K tanci a poslechu zahraje Duo 
Hvozdovi.
Vstupné: 50 Kč

CÍSAŘSKÉ PANORAMA –
FENOMÉN KRÁSNÉHO STOLETÍ
Kdy: 29. 2. 2024 od 17:00 hod.
Kde: Oblastní muzeum a galerie, Most
Přednáška archiváře Jaromíra Tlusté-
ho o zapomenutém fenoménu konce 
19. století, předchůdci dnešních 3D kin.
Vstupné: 20 Kč

DěTSKÁ PŘEDSTAVENÍ

POVÍDANÍ O PEJSKOVI 
A KOČIČCE
Kdy: 10. 2. 2024 od 10:00 hod.
Kde: Divadlo rozmanitostí, Most
Jevištní zpracování veselých příhod 
pejska a kočičky o tom, jak myli pod-
lahu, jak sušili prádlo a jak pekli dort.
Vstupné: 120 Kč

PRAVÝ LOUSKÁČEK
Kdy: 17. 2. 2024 od 14:00 hod.
Kde: Rocknet aréna, Chomutov
Pohádkový muzikál na ledě.
Vstupné: od 790 Kč do 1 190 Kč v síti 
ticketportal

PERNÍKOVÁ CHALOUPKA
Kdy: 17. 2. 2024 od 16:00 hod.
Kde: Docela velké divadlo, Litvínov
Všichni známe příběh o dvou hod-
ných dětech, které zabloudí v lese, 
najdou perníkovou chaloupku a uvíz-
nou v zajetí zlé Ježibaby. 
Vstupné: 140 Kč

DěTSKÝ KARNEVAL
Kdy: 24. 2. 2024 od 16:00 hod.
Kde: Docela velké divadlo, Litvínov
Děti si mohou zatančit a pobavit se  
s pohádkovými postavami.
Vstupné: 120 Kč

Více kulturních tipů najdete: 
MAGAZÍN ZÁBAVY NA ÚNOR 2024 
| Krušné hory (krusnehory.eu).

Z MAGAZÍNU ZÁBAVY V KRUŠNÝCH HORÁCH
Únor 2024



Z PENB můžete vyčíst, kolik 
energie dům teoreticky ročně spo
třebuje a kolik vás tedy odhadem 
bude stát jeho provoz. Důležité je 
slovo „odhadem“. Vše se počítá po
dle standardizovaných postupů, ni
kdo vám proto přesná čísla bohu
žel neřekne. To platí samozřejmě  
i u zmíněné lednice. Poté se pak 
objekt zařadí do třídy energetic
ké náročnosti od nejúspornější A 
až po nejméně úspornou a na pro
voz nejnáročnější – energetickou 
náročnost budovy G. Data v prů
kazu mají rovněž za úkol hodnotit  
a porovnat dopady budov na život
ní prostředí během jejich životnosti. 

Průkaz potřebujete nejen při 
stavbě nového domu, nebo při 
větších stavebních úpravách, když 
měníte více než 25 % celkové plo
chy či při změně vytápění, ale  
i v případě, že pronajímáte či pro
dáváte nemovitost či její část. Při 
prodeji musí prodávající doložit 
energetickou náročnost objektu  
a kupující má na PENB nárok. 
Pokud se na objektu během uply
nulých deseti let nic nezměnilo 
– nezateplili jste ho, nevyměni
li okna za plastová, na energetic
kém štítku by se nic podstatného 
nemělo změnit. Průkaz je platný  
10 let od svého zpracování nebo 
do doby provedení významné 
změny v hodnocených paramet
rech například provedením zatep
lení domu a podobně.

„Nastala doba, kdy musíme prů
kazy v našich budovách, jimž kon
čí platnost, postupně obměňovat,“ 
připomíná Jan Zámecký, investič
ní referent SBD Krušnohor. „Nyní 
už podle nové vyhlášky č. 260 vy
dané v roce 2020, kde jsou vzhle

dem k ochraně životního prostředí 
přísnější standardy. Pro posouze
ní se oproti dřívějšku mění – zpřís
ňují referenční hodnoty, podle kte
rých se nově posuzuje energetická 
náročnost celé budovy. Díky tomu 
může dojít k posunu v klasifika
ci směrem dolů.“ Ze zákona mají 
povinnost mít „energetický štítek“ 
(PENB) vlastníci bytového domu 
(platí hlavně pro SVJ). 

Během tří let se tedy v chod
bách budov ve správě SBD Kruš
nohor Průkazy energetické ná
ročnosti změní. Jejich údaje jsou 
rovněž důležité i pro obyvatele 
domu, mohou mít vliv na rozúčto
vání nákladů na spotřebované tep
lo. „Na členských schůzích nebo 
na shromážděních si obyvatelé sa
mospráv a SVJ rozhodnou o po
měru mezi základní a spotřeb
ní složkou spotřebovaného tepla. 
Se změnami budou seznámeni 

předsedové samospráv a domov
ních výborů na poradách předse
dů v únoru,“ doplnil Jan Zámec
ký (o termínech schůzí píšeme na 
jiném místě tohoto čísla Zpravo
daje). To, co si letos samosprávy  
a SVJ schválí pro vyúčtování, 
bude platit pro rok 2025 a proje
ví se ve vyúčtování v roce 2026.

Loni v prosinci vypsalo SBD 
Krušnohor výběrové řízení na 

zpracovatele průkazů. „Oslovili 
jsme celkem sedm energetických 
specialistů a firem. Z nabídek byla 
vybraná firma, která bude postup
ně dostávat potřebné podklady  
a vypracovávat energetické štítky 
našich objektů v souladu s novou 
legislativou na dalších 10 let, tak 
jak bude končit jejich platnost,“ 
dodal Jan Zámecký.

-ek-
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Levá polovina štítku: Nejúspornější je energetická třída A a nejméně úspor-
ná naopak energetická třída G. Třídy D a E jsou ty, kam spadala většina 
budov z typové výstavby v ČR po provedení základních opatření (zateplení 
obvodového pláště a výměna oken).
Pravá polovina štítku: Graf ukazuje rozdělení dodané energie, které budova 
používá ke správnému fungování. V dodané energii jsou zahrnuté i energie  
z okolního prostředí, které jsou pro uživatele zdarma (sluneční energie, teplo 
získané z vnějšího prostředí tepelným čerpadlem).

Budovy spravované Krušnohorem dostanou 
nové průkazy energetické náročnosti

Při vstupu do svého domu jste si mohli již před deseti roky  
všimnout, že na stěně chodby nebo ve vitríně byla vyvěše-
na část průkazu energetické náročnosti budovy (PENB), 
kterému se často zjednodušeně říká energetický štítek. Je 
to podobné, jako když si například kupujete novou lednici, 
na dvířkách obvykle najdete nálepku, která určuje, kolik 
energie chladnička za rok spotřebuje. Obdobou této nálepky 
je průkaz energetické náročnosti. Tehdy nám v souladu se 
zákonem č. 406/2000 Sb. o hospodaření energií a vyhláškou 
č. 78/2013 o energetické náročnosti budov byla uložena po-
vinnost mít platný PENB.



Tyto řádky píše celoživotní ne-
kuřák, který je sice schopen kuřáky 
tolerovat, ale není ochoten disku-
tovat na téma, kdo koho omezu-
je. Myslím si, že to nejsem já, když 
vyžaduji kolem sebe čisté prostře-
dí. Smog z okolí mi stačí. A nej-
sem sám. Rok od roku je nás víc. 
V Česku, podle posledních výzku-
mů, kouří kolem čtvrtiny populace, 
a právě vlivem tohoto nešvaru roč-
ně „odepíšeme“ 18 000 lidí (pěti-
na roční úmrtnosti). Mimochodem 
– na světě je to pět milionů. 

Když jsem u statistiky, která mi-
mochodem není ke chlubení, pro-
tože kuřáctví ustupuje z módy−ve 

spotřebě cigaret nám patří čtvrtá 
pozice mezi zeměmi EU a jen těsně 
se podle oficiálních statistik neve-
jdeme do první desítky na světě. A 
to i přesto, že v posledních letech 
kouříme stále méně. V roce 2017 
totiž vstoupil v platnost takzvaný 
protikuřácký zákon, který zakázal 
kouření v restauracích, barech, za-
řízeních pro kulturní akce a na za-
stávkách veřejné dopravy. Od té 
doby se změnily počty kuřáků, je-
jich návyky. Cena cigaret sice ros-
te, ale u nás jsou stále jedny z nej-
levnějších v celé Evropské unii. 
Ani tato okolnost však Čechy od 
kouření neodrazuje.

Ale zpátky do společných pro-
stor bytových domů – do sklepů, 
chodeb, výtahů, na schodiště. Je-
jich společné užívání definuje na-
řízení vlády č. 366/2013 Sb., ale 
podobné stanovisko jistě najde-
te i ve vašich stanovách. Legisla-
tiva říká, že vše, co může způso-
bit odpad, kouř, zápach, hluk, stín, 
světlo, otřesy a jiné imise, omezu-
je práva jiného vlastníka v užívání 
jeho majetku. Kouření ve společ-
ných prostorách je přísně zakázá-
no a upozorňují na to i informační 
tabulky na chodbách.

Důsledky kouření třeba na 
chodbách domů si každý člo-
věk umí představit, zvlášť ti, kdo 
musí tento zlozvyk ostatních trpět. 
Většina kuřáků se totiž moc ne-
dívá, kde končí jejich nedopalek  
z dokouřené cigarety, nezajímá je, 
kam vniká kouř z jejich cigaret.  
A to je jádro pudla. Nejenže způ-
sobují nepříjemný zápach a zne-
čišťují společné prostory, jejich 

„dlouhý kouř“ může představo-
vat i riziko požáru.

Kouření ve společných prosto-
rách obytných domů je nežádoucí 
jev. Hromadění nedopalků kolem 
vchodů a chodeb obytných domů 
není pouze estetickým problé-
mem, ale také představuje ekolo-
gické riziko. Nedopalky totiž ob-
sahují škodlivé látky a dostávají 
se do kanalizace, ohrožují zvířata 
nebo znečišťují okolní prostředí. 
Víte, jak dlouho se rozkládá ciga-
retový nedopalek v přírodě? Od-
pověď najdete na straně 23.

Porušováním Stanov soužití  
v obytných domech dochází k na-
rušování klidu a pohody nekuřáků 
a představuje rovněž možné zhor-
šení vztahů mezi sousedy.

Jan Martínek

PS: Marně přemýšlím, kdo za 
mě vykouří ten roční průměr na 
jednoho kuřáka – 2 600 cigaret.
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A nejen na chodbách, na balkonech, ve výtazích, u stupaček. 
Určitě vás – kuřáky a nekuřáky – napadnou i další místa, kde 
se opakovaně povalují nedopalky od cigaret, nebo obytnými 
domy prostupuje tabákový dým. Někomu voní, ale většinu 
obtěžuje. Toto dilema mezi kuřáky a nekuřáky se obecně 
řeší už několik století. Od doby, kdy tabákové listy přistály  
u břehů starého kontinentu.

Rozmohl se nám tady takový nešvar – 
kouření na chodbách

Ilustrační foto
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CBDC JIŽ VE FORMĚ 
PILOTNÍCH PROJEKTŮ

Položte si jednoduché otázky. 
Čím dnes platíte v obchodě nebo 
za služby? Penězi, polovina z nás 
ještě v hotovosti, protože prostě 
elektronický účet a bankovní kar
tu nechce používat. Jestli platíte 
bankovkami, tak jste ale pro stát 
nečitelní, stát neví, jaké bankovky 
používáte a za co peníze utrácíte. 
A to je špatně. Tento systém se má 
změnit. Jedná se o typ měny, se 
kterou experimentují vlády po ce
lém světě. Již více jak šest desítek 
zemí centralizované digitální pe
níze připravuje, digitální euro je 
mezi nimi. CBDC znamená „di
gitální měna centrální banky“. Co 
odlišuje CBDC od zavedených 
měn, je to, že zastánci doufají, 
že může použít novou platební 
technologii, obvykle blockchain,  
k potenciálnímu zvýšení efektivi
ty plateb a snížení nákladů. Ten
to systém je v mnoha případech 
již ve formě pilotních projektů,  
v závěrečné fázi zkoušení. Na Ja
majce se již s digiměnou dokonce 
platí a není vyloučeno, že do pár 
let bude systém CBDC i u nás.

To je ale jen jedna strana min
ce. Zmizí hotovostní peníze a bu
dete mít k dispozici jen peníze na 
účtu centrální banky. I současné 
komerční banky změní svoji čin
nost, odpadne poskytování úvěrů, 
hypoték. Budou prodlouženou ru
kou centrální banky. Ve světě stá
tem řízených digitálních peněz 
ztrácíte jako lidská bytost napros
tou kontrolu nad měnou, tudíž 
nad svými prostředky. Základním 
smyslem CBDC je naprostá kon
trola nad všemi transakcemi pro

střednictvím Velkého bratra, což 
je další zásadní problém. Úspo
ry budou naprosto pod kontrolou 
centrálních bankéřů. Potřebuje
me růst? „Natiskneme“ další pe
níze. Výkonná sledovací funkce 
dokáže sledovat každý jednotlivý 
utracený dolar, euro, juan či jiné 

měny.  Prostřednictvím CBDC se 
budou moci kontrolovat výdajové 
návyky každého jednotlivce. 

EMISNÍ POVOLENKY  
I PRO LIDI

Nastoupí monetární otroc
tví. Víme, co si kupujete, kde si 
to kupujete, můžeme to zdanit  
a můžeme vám taky zatrhnout 
vaše utrácení třeba kvůli tomu, že 
vaše utrácení překračuje povole
nou uhlíkovou stopu. Dalším pří
kladem taky může být, že díky li
mitům na spotřebu vám můžeme 
omezit možnost třeba na to, za 
kolik můžete natankovat. Uva
žuje se totiž již vážně o zavede
ní emisních povolenek pro osoby, 
tedy objem uhlíku, který budete 

moci vypustit do atmosféry. Za
tím jsou povolenky známy v sek
toru průmyslu, ale v Nizozemsku 
již předložili záměr zavést povo
lenky pro občany státu. Každý 
bude mít uhlíkový limit, který ne
bude možné překročit. Když by
dlíte ve velkém domě a na otop 
spálíte více plynu, než máte po
voleno v limitu, můžete přesah 
svého limitu koupit u svého sou
seda, který má menší spotřebu fo
silních paliv. Bude se ale hlídat  
i praní prádla, mytí nádobí a spo
třeba pracích a mycích prostřed
ků. Když překročíte svůj limit, 
klidně se může stát, že vám ne
prodají letenku. Zkrátka – nemá
te hotovost – nemáte kam utéct.

Toto a spoustu dalších věcí lze 
poměrně snadno sledovat v plně 
digitalizovaném systému, kde 
má instituce naprostou kontrolu  
a data o celé ekonomice – a může 
tedy i snadno regulovat. Jsou to 
možná katastrofické vize, ale zná
te to – není šprochu, aby na tom 
nebylo pravdy trochu.

To by přece neudělali, pokládá
te si řečnickou otázku. Ale udělali 
a už se to dokonce stalo. Dobu co
vidovou máme ještě v živé pamě
ti. Řidiči kanadských kamionů ne
směli za volant, pokud si nenechají 
aplikovat druhou vakcínu. Kdo ne
uposlechl, tomu vláda vypnula pe
něžní účty. Pokud se pro stát stane
te nepohodlným občanem, CBDC 
mu poskytne efektivní nástroj, jak 
vás zkrotit. Kamery s umělou inte

ligencí Velkého bratra budou číhat 
na každém kroku.

PRO NĚKOHO MŮŽE 
BÝT TENTO SYSTÉM 

POHODLNÝ

Jestli stále nevěříte svým očím, 
připravované změny jdou přirov
nat k dnes hojně využívaným stra
venkám či flexipasům. Jejich plat
nost je omezená a můžete si za ně 
koupit zboží u určitých obchodní
ků. Jestliže neutratíte, máte smů
lu. To samé čekejme od špionáž
ní měny CBDC. Zatím se nemluví, 
jak bude měna vypadat, jak se  
s ní bude platit. Bankovní kartou? 
Možná implantovaným čipem pod 
kůží? Někomu se to bude mož
ná zdát pohodlné. Nebudou mu
set lovit drobné ani bankovky, vše 
uhradíte digitálně. V praxi to mož
ná bude souběh obou měn – papí
rových peněz a CBDC. Lidé ale 
možná sami přestanou papírové 
peníze používat, protože budou 
mít samé nevýhody.

A stále to není všechno. Cí
lem a snem vládců světa, co toto 
všechno připravují, není mít de
sítky roztroušených centralizo
vaných digiměn, ale přimět svě
tovou populaci, aby souhlasila  
s vytvořením jednoho světového 
platidla.

CBDC – NÁSTROJ  
TOTÁLNÍ KONTROLY

Digitální peníze plně pod kon
trolou centrálních bank vnímá 
spousta významných lidí a ekono
mů jako velkou hrozbu pro poru
šení svobody jednotlivců, národů 
s možnostmi, které jsou napros
to bezprecedentní. Proto je potře
ba bedlivě sledovat a upozorňo
vat širokou veřejnost na hrozby, 
které přináší. Digitální peníze zís
kají nový význam, stávají se ná
strojem kontroly lidské populace. 
Jestli se to opravdu stane, CBDC 
se může stát nástrojem absolutní 
kontroly v dějinách lidstva.

Jan Martínek

Monetární otroctví. Znelíbíte se nám, 
vypneme vám účet

Svět se mění. Čím dál rychleji. Pozorujete změny? Určitě 
ano, ale zřejmě jen ty, které jsou viditelné. O nichž se veřejně 
mluví. Připravuje se však hromada změn světového formátu, 
o kterých se nemluví nebo jen na uzavřených fórech. Jednou 
z nich je změna monetární. Má zkratku CBDC (central bank 
digital currency). Kdo by se chtěl dozvědět více, než se do-
čte v tomto článku, tomu doporučuji zadat do jakéhokoliv 
vyhledávače na internetu tato čtyři písmena a nebudete se 
stačit divit, co se na nás chystá.
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Tento článek věnujeme situaci, 
kdy má vlastník nemovitosti zá
jem během svého života převést 
svůj majetek (v podobě nemovi
tosti) například na své potomky, 
aby tak nemuselo být činěno až 
následně v dědickém řízení.

Darování nemovitosti je zá
sadním krokem, který je potře
ba řádně promyslet a zároveň 
lze více než doporučit ponechat 
si při darování tzv. zadní vrátka 
a ochránit tak svoji „střechu nad 
hlavou“ pro případ budoucích 
neshod s obdarovaným. Harmo
nické vztahy v rodině se totiž 
mohou velmi rychle změnit a ná
prava těchto vztahů naopak často 
bývá velmi složitá.

Mezi způsoby zajištění bu
doucího doživotního bydlení pa
tří zejména věcné břemeno (slu
žebnost) doživotního užívání 
nebo výměnek.

Výměnek:
Výměnek doživotního byd

lení vzniká na základě smlou

vy mezi vlastníkem nemovitosti 
(výměnkářem) a budoucím na
byvatelem nemovitosti (osobou 
zavázanou). V této smlouvě si 
pak smluvní strany ujednají, že 
výměnou za darování (nebo jiný 
převod) nemovitosti si vlastník 
pro sebe nebo třetí osobu vy
miňuje úkony nebo práva, která 
slouží k zaopatření výměnkáře 
po dobu jeho života. Mezi tako
vá vymíněná práva patří zpravi
dla právo doživotního užívání 
převáděné nemovitosti, případ
ně také peněžitá nebo naturální 
plnění.

Smlouva o výměnku ovšem 
platí pouze mezi smluvními 
stranami, práva a povinnosti ze 
smlouvy vyplývající se nedědí, 
ani nepřecházejí převodem ne
movitosti (proto je vhodné sjed
nat k výměnku také doplňující 
věcné břemeno doživotního uží
vání, čtěte dále v textu).

Výhodou výměnku může být 
zejména to, že oproti věcnému 
břemenu se v případě výměn
ku osoba zavázaná, zavazuje též  
k pomocným úkonům pro býva
lého vlastníka nemovitosti (tj. 
výměnkáře) v případě jeho ne
moci, úrazu či jiné nouze. Této 
povinnosti se lze ovšem vyhnout 

zajištěním přijetí výměnkáře do 
zdravotnického zařízení.

Služebnost:
Věcným břemenem k užívá

ní nemovitosti dojde k zatížení 
této nemovitosti ve prospěch na
příklad dárce, který si zřízením 
tohoto věcného břemena zajistí 
užívání nemovitosti ve svůj pro
spěch, když toto břemeno působí 
vůči všem třetím osobám a zapi
suje se do katastru nemovitostí. 
Oproti výměnku tedy přechází 
služebnost i na každého dalšího 
nového nabyvatele nemovitosti. 
Pokud si to mezi sebou smluv
ní strany sjednají, lze ujednat, 
že oprávněný má nejen možnost 
nemovitost užívat, ale i požívat 
(tedy čerpat z ní plody a užitky).

Lze shrnout, že z výměnku 
má tedy oprávněný zpravidla 
více práv než v případě služeb
nosti. Nicméně věcné břemeno 
zajištuje větší jistotu oprávněné
ho, a to zejména veřejně dostup
ným zápisem v katastru nemo
vitostí a účinky s tímto zápisem 
spojenými.

Mgr. Marcel Kalčev
Belšán & Partners  

advokátní kancelář, s. r. o.

HAVÁRIE V BYTECH: VAŠE BEZPLATNÁ 
TELEFONNÍ LINKA 800 136 018

V měsíci únoru oslaví své na-
rozeniny tito předsedové SA 
a SVJ:

001 Žáková Dagmar
021 Saladiaková Margita
027 Vostárková Jaroslava
033 Válková Zdeňka
061 Končel Karel
097 Petříková Anežka
098 Berger František
109 Rek Milan
120 Kastnerová Stanislava
136 Hynešová Alena
149 Ostreziová Lenka
152 Fischer Josef
157 Bejšovcová Ingrid
165 Součková Veronika
170 Jenková Božena
202 Vopravilová Lucie
216 Dušovský Vladimír
249 Archmanová Šárka
262 Bělina Josef
289 Penčák Martin
290 Janečková Bianca
445 Janich Miloslav
622 Novák Jan

BLAHOPŘÁNÍ

Úspěšní luštitelé křížovky
Ti, kdo rádi luští naše křížovky, určitě vědí, že se nemýlili a v lednovém čísle 
našeho Zpravodaje správně vyluštili tajenku. Pro všechny – správně mělo 
znít Hezká koupelna a kuchyně od Šujana. Redakční rada vylosovala ze 
tří desítek luštitelů tři výherce.
Kdo se může těšit na knižní ceny od rodinné firmy Šujan? 
n Ing. Emil Fröhlich, Česká 98/5, Most
n Lucie Krejčíková, U Zámeckého parku 2001, Litvínov
n Helena Flögelová, Mostecká 2015, Litvínov
 
Připomeňme si, že společnost Šujan letos slaví 30 let od svého založení  
v roce 1994. Patří k velkým dodavatelům vybavení pro koupelny a kuchyně, 
dveří a podlah v našem regionu. Kdo alespoň jednou rekonstruoval nebo nově 
vybavoval koupelnu nebo kuchyni, ví, že je v prodejně firmy v České ulici 
843 v Mostě opravdu z čeho vybírat. Jestliže jste v lednovém čísle nebyli vy
losováni, zkuste to znovu. Na straně 33 máte další trénink vašich vědomostí.

Darování nemovitosti se zajištěním 
doživotního bydlení Jak zaplatit za odpady přes 

SBD Krušnohor?
Odvod plateb za komunální odpad 
provádí SBD Krušnohor pouze  
v Meziboří, a to na základě písem-
né žádosti družstevníka nebo ná-
jemníka bytu samosprávy (vlastní-
ci tuto možnost nemají). Za tento 
úkon není vybírán poplatek (po-
platek za úkon není poplatek za 
komunální odpad). V případě po-
třeby se obracejte na pracovnice 
pobočky v Litvínově. Platby za ko-
munální odpad v Mostě a v Litví-
nově nelze přes SBD Krušnohor 
provádět.

Dodržování normy při opravě 
střechy

Oproti dřívější tepelné normě ta-
to norma ČSN 73 0540-2 Tepel-
ná ochrana budov vyžaduje nikoliv 
pouze zateplení jednoplášťového 
střešního pláště, ale u dvoupláš-
ťové střechy je nutno i zde pro-
vést zateplení a zakrytí a vypl-
nění větracích otvorů. Zároveň 
tato norma požaduje i zateple-
ní doplňkových konstrukcí (stro-
joven, nástaveb…), zateplení vý-
lezů, dveří atd. V každém případě 
s sebou tato nová norma přináší 
zvýšení nákladů na rekonstrukce 
plochých střech jednoplášťových  
i dvouplášťových. Podrobněji jsou 
předsedové SA, SV v případě zá-
jmu informováni příslušným tech-
nikem družstva.

Zimní údržba chodníků
Máme za sebou několik týdnů, kdy 
nám zima ukázala, že to letos my-
slí vážně. Sníh a ledovka se stří-
daly s oteplením. Víte, jak máte 
zabezpečit prostory kolem vašich 
objektů? Zpravidla se o chodníky 
stará obec, ale v případě, že se 
jedná o chodníky u bytových do-
mů nebo chodníky na pozemku 
soukromých osob, starají se o zim-
ní údržbu majitelé těchto objektů, 
v našem případě bytové družstvo 
nebo společenství vlastníků jed-
notek. Stejná odpovědnost platí za 
sníh na střechách nebo za visící 
rampouchy z okapů. 
Asi není třeba připomínat, jak má 
taková údržba chodníku v zimě 
vypadat. Měli by to vědět přede-
vším ti, komu byla údržba chodní-
ku svěřena. Odstranění sněhu, po-
syp prostoru před domem solí patří 
k základním úkonům a měla by být 
provedena tak, aby si na neošetře-
ném chodníku procházející osoba 
nepřivodila pádem úraz. Chodci by 
se měli chovat jako řidiči na silnici 
– přizpůsobit svoji chůzi po chod-
nících tak, aby si újmu nezpůsobili 
svým neopatrným chováním, špat-
ně zvolenou zimní obuví. 

-red-

INFORMACE Z SBD

 PRÁVNÍ PORADNA
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V dnešní době, kdy se techno
logie neustále vyvíjí, jsou kame
rové systémy stále populárnější 
a častěji se stávají nedílnou sou
částí moderních domů. Přesto
že někteří lidé mohou považovat 
instalaci kamerových systémů 
za invazi do soukromí, exis
tuje mnoho důvodů, proč jsou 
tyto systémy v domě prospěšné.  
V tomto článku se podíváme na 
několik klíčových důvodů, proč 
je dobré mít kamerové systémy 
v domě.

Jedním z nejvýraznějších be
nefitů kamerových systémů  
v domě je zvýšená úroveň bez
pečnosti. Kamery nejenže slou
ží jako odstrašující prostředek 
pro potenciální zloděje, ale také 
poskytují možnost monitorovat 
a zaznamenávat veškeré pohy
by v domě i jeho okolí. V přípa
dě nežádoucí události mohou ka
merové záznamy posloužit jako 
důkaz při vyšetřování a trestním 
stíhání. Kamerové systémy mo
hou být navíc integrovány s dal
šími bezpečnostními opatřeními, 
jako jsou přístupové systémy. 
Tímto způsobem můžete sledo

vat, kdo a kdy vstupuje do vaše
ho domu. Tato funkce je užiteč
ná nejen pro ochranu majetku, 
ale také pro zajištění bezpečnosti 
obyvatel. Systémy poskytují ne
jen živé monitorování, ale také 
záznamy, které lze později pro
zkoumat. Tyto záznamy mohou 
být užitečné při vyšetřování ne
hod, konfliktů nebo jiných udá
lostí v domě. I když může být na 

první pohled někomu nepříjem
né mít v domě kamerový sys
tém, výhody, které přináší v ob
lasti bezpečnosti a monitorování, 
jsou nesporné. Je však důležité 
dodržovat zákony a etické nor

my týkající se používání těchto 
systémů, aby bylo dosaženo op
timálního využití bez narušení 
soukromí. Pokud uvažujete o ka
merovém systému, neváhejte nás 
kontaktovat na info@softex.cz.

CISKOVINY l CIS-SBD KRUŠNOHOR A DIGITÁLNÍ TELEVIZE l CISKOVINY

CISKOVINY l CISKOVINY l CISKOVINY l CISKOVINY l CISKOVINY l CISKOVINY

Bezpečnost domova: 
Výhody kamerových systémů

Obsah strany připravili pracovníci společnosti SOFTEX NCP

Výměna WiFi routeru za nový 
závisí na mnoha faktorech. Nic
méně existují některé situace, kdy 
by mohlo být vhodné uvažovat  
o výměně routeru. Pokud váš stá
vající router je zastaralý a nepod
poruje moderní standardy WiFi 
(např. WiFi 6), výměna za doko
nalejší může přinést výrazné zlep
šení rychlosti, dosahu a spolehli
vosti připojení. Pokud je rychlost 
připojení k internetu pomalá nebo 
máte problémy s dosahem signá
lu WiFi v různých částech domu, 
nový router s modernějšími funk
cemi může být řešením. Jestli
že se počet zařízení připojených  
k vaší síti zvýšil a stávající router 
začíná projevovat přetížení, může 

být čas na upgrade. Novější mo
dely routerů mají často větší ka
pacitu a jsou schopny efektivně 
obsluhovat více připojených za
řízení. Starší routery mohou mít 
navíc zastaralý firmware a méně 
bezpečnostních funkcí. Nověj
ší routery mohou mít pokročilé 
funkce nebo technologie (např. 
lepší správu sítě, kvalitnější QoS, 
moderní funkce rodičovské kon
troly). Pokud máte opakovaně 
problémy s nestabilitou signá
lu, výpadky nebo nutnost častých 
restartů routeru, může to být sig
nál, že je čas investovat do no
vějšího a spolehlivějšího modelu. 
Rádi vám pro vaši domácnost na
vrhneme optimální řešení.

Nový WIFI router?
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Autorem knihy nazvané Kol
dům Litvínov: Dům jako sociál
ní zrcadlo je zpravodaj Českého 
rozhlasu Jan Beneš. Připravoval 
ji několik let a vyšla v nakladatel
ství Academia. „Mým cílem ne
bylo napsat odbornou knihu pro 
architekty, sociology nebo histo
riky. Vždycky mě zajímalo, jak se 
lidem v domě, který byl vybudo
ván jako unikátní projekt, vůbec 
žilo, jestli dokázali využít všeho, 
co tu bylo naprojektováno. Vy
cházel jsem přitom ze vzpomí
nek lidí, kteří na Koldomu žijí od 
úplných počátků, ale i těch, kdo 
zde žijí v současnosti. Prostřed
nictvím jejich vyprávění jsem se 
snažil popsat historii tohoto sku
tečně unikátního domu,“ vysvětlil 
na křtu publikace její autor. A jak 
napsal do předmluvy, kniha má 
být především lehkým čtením se 
spoustou fotografií, které čtenáře 
provedou příběhem domu s více 
než tisícovkou obyvatel od počát
ků po současnost.

Druhá publikace dostala název 
Černí andělé a nese podtitul 70 let 
házené na Mostecku 1953–2023. 
Jejím více než erudovaným au
torem je Petr Sadílek, dlouholetý 
hráč, trenér, funkcionář, ale pře
devším kronikář, kterého dodnes 
mohou návštěvníci zápasů mos
teckých házenkářek vídat u stol
ku časoměřičů. Čtenářům se do
stává do ruky informacemi nabitá 
kniha, která shrnuje historii jed
noho z nejpopulárnějších spor
tů v regionu. Zvláštní důraz je 
ale kladen na ženskou házenou, 
protože DHK Baník Most patří 
k nejúspěšnějším házenkářským 
klubům v Česku. Díky němu zna
jí Most nejen v celé republice, ale 
i v Evropě. 

Týdeník Homér

Černí andělé a litvínovský 
Koldům mají cosi společné-
ho. O sportovním klubu i uni-
kátní technické památce vy-
šly v závěru loňského roku 
knihy. Různá témata, různí 
autoři, společná je jen skupi-
na Sev.en Česká energie, kte-
rá na obě publikace přispěla.

Sev.en Česká energie přispěla na dvě publikace
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Rozložit lehátko, namazat se 
krémem a začít se opalovat trvá 
zhruba pět minut. Rozložit gauč 
je otázka dvou minut. Rozložit 

někoho skvělým vtipem může
me během vteřiny. Pokud ale 
přejdeme k době rozkladu odpa
du v přírodě, pak tím výčet vese

lého rozkládání končí. Rozklad 
odpadu pohozeného v přírodě 
totiž trvá podstatně déle. Jen pro 
představu tu hovoříme o rozme

zí od 14 dnů po více než 10 000 
let! Pojďme se společně podívat 
na ty nejpřekvapivější rekord
many   -ek-

Jak dlouho se rozkládají odpadky pohozené v přírodě?
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„V loňském roce jsme zazna
menali rekordní návštěvnost bě
hem mistrovství světa super
biků, které se s počtem 54 tisíc 
návštěvníků stalo jedním z hlav
ních vrcholů sezóny motorspor
tu v České republice. Věříme, 
že letos si k nám na tuto vel
kolepou show najde cestu ješ
tě více fanoušků. Chceme být 
co nejlépe připraveni, abychom 
opět naplnili vysoká očekávání 
jezdců a týmů zvyklých na stan
dardy předních světových okru
hů,“ řekl Josef Zajíček, předseda 
představenstva společnosti Auto
drom Most.

V minulých letech byla do
končena výměna celého povrchu 
dráhy, a proto se letos stavební 
práce zaměřují na rekonstrukci 
a úpravy vybraných bezpečnost
ních zón v zatáčkách T16, T17  
a T20. Další úpravy se týkají ná
jezdu do první zatáčky T1 s cí
lem zvýšit bezpečnost během 
intenzivního brzdění. Další vel
kou změnou je přestavba obrub
níků v poslední pasáži okruhu  
a jejich výměna za jiný typ, kte
rý bude vyhovovat jak automo
bilům, tak motocyklům. Kromě 
toho jsou prováděny další práce, 
jako například rozšíření nájezdu 
do boxové uličky, instalace no
vých automobilových zádržných 
systémů v zatáčce T17 a T18  
a v neposlední řadě také dal
ší úprava kamerového systému, 
který si autodrom sám vyvíjí. Na 
základě zkušeností z minulé se
zóny budou doplněny dva zvět
šovací monitory, které zvýší zob
razovací možnosti pro sportovní 
komisaře.

Loni nově nainstalovaný ka
merový systém čeká letos tes

tování umělé inteligence, kte
rá bude schopna automaticky 
rozpoznat například oheň nebo 
„nestandardní“ pohyby vozidel 
apod. Zároveň se také rozbíhají 
projekční a konstrukční práce na 
novém Medical centru, kterého 
by se návštěvníci měli dočkat už  
v roce 2025.

 „Na startovní věži nyní pro
vádíme další úpravy, v nichž 
chceme zužitkovat naše zkuše
nosti z posledních let. Asi nej
zajímavější úpravou na řídicím 
stanovišti bude testování umělé 
inteligence v kamerovém systé
mu, která nám pomůže být efek
tivnější v případě nehod. Dojde 
také k jeho dalšímu rozšíření, na 
kterém spolupracujeme s místní 
firmou. Snažíme se naši závod
ní dráhu posouvat každým ro
kem podle nejnovějších pravidel  
a bezpečnostních doporučení,“ 

popisuje probíhající úpravy spor
tovní ředitel Jindřich Hrneček.

Pro sezónu 2024 jsou už také 
v přípravě nová služební vozi
dla. K dispozici budou dvě nová 
vozidla Hyundai i30 N. Tato vo
zidla doplní již sloužící záchra
nářské Hyundaie – Safety car  
a Medical car. Dalším novým 
přírůstkem okruhové flotily bude 
záchranářský speciál Hyundai 

Tucson RTP, což je vozidlo rych
lé technické pomoci. Tento vůz 
bude plnit funkci prvosledové
ho intervenčního vozidla a je ur
čen pro prvotní zásah při závo
dech automobilů. Vozidlo bude 
vybaveno přibližně 150 kg kom
binovaného hasiva (prášek, pěna, 
CO2) a nově také 15 kg speciál
ního gelového hasiva pro LiIon 
baterie. Současně bude vybave

Hašení elektromobilů, posílená 
V polovině ledna odstartovaly na mosteckém okruhu prá-
ce zaměřené na další zvýšení bezpečnosti a komfortu jezdců 
i návštěvníků. Stavební práce budou probíhat až do konce 
února a poté už Autodrom Most pomalu začne vyhlížet další, 
špičkovým motorsportem nabitou sezónu.

Autodrom Most se chystá na sezónu 2024

Co Vás v kurzu čeká?

• krizové brzdění a zvládnutí 
smyku

• zdravověda

• novinky v dopravních předpisech 
a jiné zajímavosti

Bezplatný kurz bezpečné jízdy na autodromu 
v Mostě pro aktivní seniory ve věku od 65 let

JEDU S DOBOU

Registrujte se na https://www.
jedusdobou.cz/terminy-a-rezervace/

TERMÍNY A ČAS

20. 9. 2020
08:00 – 14:00   |   14:00 – 20:00

18. 10. 2020
08:00 – 14:00   |   14:00 – 20:00
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no hydraulickým a mechanic
kým vyprošťovacím zařízením. 
Tucson RTP má na palubě samo
zřejmě veškeré ochranné pomůc
ky, včetně speciální sady pro zá
sah u elektromobilů.

Vedle novinek, týkajících se 
samotného areálu, pořádáme  
v Mostě i speciální školicí projek
ty. „Rozjíždíme v České republi
ce unikátní projekt Motorsport 
Rescue Camp (16. – 18. února).  
Jeho cílem je školení záchran
ných a podpůrných složek v ob
lasti motorsportu tak, aby do
kázaly fungovat v maximální 
symbióze. Je to další díl skládač
ky, jak posunout bezpečnost na 
co nejvyšší úroveň,“ vysvětlu
je další aktivity sportovní ředitel 
Jindřich Hrneček.

Autodrom Most bude letos už 
po čtvrté hostit mistrovství svě
ta superbiků (19.–21. července), 

které se stalo pravidelnou sou
částí mosteckého závodního ka
lendáře. Vedle superbiků bude 
dalším vrcholem sezóny tradič
ní mistrovství Evropy okruho
vých tahačů Czech Truck Prix 
(30. srpna – 1. září), které opět 
doprovodí evropské NASCA
Ry. Do Mostu zavítá i FIA CEZ 
& ESET Cup (2. – 4. srpna), kte 
rý představí Mistrovství ČR  
a střední Evropy v závodech au
tomobilů, Formule 4 a další au
tomobilové série. Pro všechny 
milovníky historických automo
bilů pak bude vrcholem mostec
ké sezóny zářijový automobilo
vý festival The Most CLASSIC  
(27. – 29. září), který v sobě spo
juje závody, výstavu a setká
ní klasických automobilů, jejich 
majitelů, sběratelů a fanoušků.

TZ Autodrom
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bezpečnost a umělá inteligence



ZELENÝ JEČMEN

V případě zeleného ječmene 
se nesmíte leknout brčálově ze
lené barvy. Rostlinná míza je to
tiž bohatá na přírodní zázrak − 
chlorofyl. 

Je kvalitním doplňkem pestré 
stravy. Ve spojení s chlorellou mají 
zelené potraviny silnější účinek. 
Nejsou léky, ani je nenahrazují. 
Mají vlastnosti zeleniny, navíc 
mají pouze uživatelsky praktičtěj
ší formu použití. Poskytují samy 
o sobě buňkám v těle dostatečnou 
výživu. Mají pozitivní vliv na led
viny, játra, krev (krevní obraz), na 
kůži − ozdravěním vnitřních orgá
nů poškozuje pokožku méně škod
livých látek. 

Mladý ječmen obnovuje acido
alkalickou rovnováhu − odstra
ňuje kyselé prostředí v těle (pod
poruje hubnutí, umí štěpit tuky  
a odvádět je z těla ven). Je 2x 
účinnější než špenát, nejucele
nější zásadotvorná strava. Extrakt 
zeleného ječmene obsahuje více 
než 20 enzymů a studie odhalu
jí další. Mladý ječmen má vyso
ký obsah betakarotenu, vitamínu 
C, E a vitamínů řady B: B1, B2, 
B3, B6, biotinu, kyseliny listové, 
kyseliny pantotenové a cholinu, 
příbuzného vitamínu B. Jedna ká
vová lžička mladého ječmene na
hrazuje jedno kilo zeleniny, kte
rou byste do sebe denně nikdy 
jinak nedostali.

MRKEV

Rovněž mrkev je uvedena  
v encyklopedii mezi léčivými po

travinami. Jak může léčit? Je to 
díky vysokému obsahu provita
minu A  

Mrkev obsahuje všechny mi
nerály a stopové prvky a řadu vi
taminů, avšak významná je pře
devším díky třem látkám:
1  Karotenoidy – jsou nezbytné 
pro správnou funkci oční sítnice
2. Pektin (rostlinná vláknina) – 
reguluje pohyb střev a zklidňuje 
střevní sliznici
3. Éterický olej – působí proti 
střevním parazitům

Karotková šťáva zabraňuje 
onemocnění očí, zánětu krčních 
mandlí, nosních dutin a dýcha
cích orgánů. Chrání nervový sys
tém. 

Kojící matky by měly tuto šťá
vu pít, aby zlepšily kvalitu mateř
ského mléka. Jestliže ji budou pít 
matky v posledních měsících tě
hotenství, mohou tím snížit riziko 
horečky omladin po porodu.

Podporuje zdraví zubů a kos
tí. Je výborná na osteoporózu. 
0,5 litru této šťávy denně má pro 
náš organismus větší hodnotu než  
12 kilo vápníkových tablet nebo 
12 litrů mléka. 

Lidé si myslí, že mléko je 
zdrojem vápníku pro kosti. To je 
však jeden z největších mýtů, ne
boť, jak dokládám v knize Krutá 
hra o tvé zdraví, mléko ve skuteč
nosti odvápňuje! 

Šťáva z mrkve pomáhá při 
všech očních onemocněních, po
máhá udržovat v dobrém stavu 
kůži a sliznice, pomáhá při gast

ritidě, nadbytku žaludeční kyseli
ny a kolitidě. Podporuje uzdrave
ní při vředech a rakovině. 

Vědecké kapacity prohlašu
jí, že lidé, kteří se živí čerstvými 
syrovými potravinami a doplňu
jí svoji stravu čerstvými zeleni
novými a ovocnými šťávami, ne
onemocní rakovinou. 

Při pití karotkové šťávy může 
dojít k silné očistě jater, což se 
projevuje zežloutnutím kůže 
(může být i do oranžova). Toto 
zbarvení není způsobeno žlutým 
barvivem ze šťávy! Karoten ne
může proniknout do kůže a zbar
vit ji do oranžova, tak jako chlo
rofyl nezbarví kůži do zelena. Je 
nutné vydržet v užívání a nezne
pokojovat se tímto zbarvením, 
protože po dokončení očisty jater 
samo zmizí. 

Šťáva z karotky patří mezi nej
lepší druh potravy pro naše tělo. 
Dopřejte svým buňkám tu nejlep
ší výživu. 

-ek-
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Zelený ječmen

Očista zdravými potravinami
 ŽIVOTNÍ STYL

Také se vám stává, že podlehnete jarním náladám a rozhod-
nete se pro očistu. Ne těla, ale svých útrob. K tomu existuje 
mnoho způsobů a mnoho prostředků, které vám totálně pro-
čistí organismus. Zkoušeli jste třeba zelené potraviny – mla-
dý zelený ječmen, chlorellu nebo třeba mrkev? Nemyslím, že 
byste měli po čtyřech konzumovat na poli výhonky ječmene 
nebo denně spořádat každé ráno řádek mrkve. Tyto zdravé 
potraviny jsou běžně k dostání v prášku. Stačí jedna kávová 
lžička do dvou deci vody a dopřát si výživný koktejl. A pa-
matujte, nejedná se o žádné potravinové doplňky, ale potra-
viny plné přírodních vitamínů a minerálů.
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Foto z utkání DHC Slavia Praha – DHK Baník Most

DHC Slavia Praha 21
DHK Baník Most  35
(poločas 9:20)

Hostující trenér Šůma již měl  
k dispozici celý tým a na zápas 
namíchal nový hráčský koktejl.  
V prvním útoku (použita hoke
jová terminologie) hrály spojky 
Kuxová, Poláková a Arciševskaja  
(v Litvě byla vyhodnocena jako 
nejlepší hráčka loňského roku). 
Druhý útok tvořily Maňáková, 
Kostelná a temperamentní Ma
ďarka Ogonovszky. Její herecké 
výkony prakticky dnes již nikoho 
nezajímají, ale když se soustře
dí na hru, je důležitým článkem 
mosteckého týmu. V brance vel

mi dobře působila Píšová, pivoti 
a křídla se střídali podle potřeby. 

Soupeři se oťukávali tři mi
nuty. První udeřila Slavia, ved
la 1:0, to bylo ale poprvé a na
posled. Černí andělé z Mostu  
v dalších minutách rozpoutali  
v pražském Edenu doslova pek
lo. Hráčky Mostu nasadily vyso
ké tempo. Ve třinácté minutě, to 
již na hřišti byla druhá mostec
ká lajna, odešla z branky domácí 
Slavie reprezentační brankářka 
Kudláčková. Na branku domá
cích se valil útok za útokem. 
Dvacátá druhá minuta, stav 7:14, 
a to ještě nebylo vše. Do kon
ce poločasu hosté navýšili skóre  
o dalších šest branek a inkaso

vali pouze dvakrát. Po přestáv
ce Most polevil a domácí sní
žili na rozdíl osmi branek, pak 
Most opět odskočil na rozdíl de
seti gólů. Házená již byla vyrov
nanější, nicméně rozdílový ná
skok z prvního poločasu byl více 
než luxusní. Jak řekla po zápase 
nejlepší hráčka utkání, a to nejen 
podle počtu branek, ale i po her
ní stránce, Natalie Kuxová: „Náš 
výkon byl založený na důsled
né obraně, kdy jsme si navzájem 
pomáhaly a co prošlo, Domini
ka (Píšová) pokryla. No a v úto 
ku nám tam taky něco spadlo. 
Děkuji našim fanouškům, kteří 
nám tu vytvořili příjemné domá
cí prostředí.“

Trenér Mostu Vladimír Šuma: 
„S dnešním výkonem jsem vel
mi spokojený. Potvrdilo se, co 
jsem říkal už před zápasem, že 
rozhodovat bude obrana a bran
kářky, a to se beze zbytku naplni
lo. Hráčky šly do utkání nadoraz, 
bojovaly, pomáhaly si. O Domi

niku Píšovou v brance se zasta
vila spousta míčů. Slabší chvil
ku jsme si vybrali v úvodu druhé 
půle, ale pak se vše znovu na
startovalo a opět jsme se vrátili  
k naší hře a soupeře k ničemu zá
sadnímu nepouštěli. Dnes jsme 
předvedli velmi dobrý kolektivní 
výkon, každá z hráček dala do zá
pasu maximum a za to si zaslouží 
pochvalu.“
n Nejvíce branek Slavia: Švih
nosová 5/4, Holeňáková 4, Holeč
ková 3, Franková 3.
n Sestava a branky Most: Pí
šová, Řezáčová – Ogonovszky 5, 
Stříšková 4, Jestříbková 3, Ekstei
nová 2, Smetková 1, Maňáková 1, 
Arciševskaja 4, Behenská, Polá
ková 1, Kuxová 11/4, Kostelná 2, 
Zachová 1, Somionka, Mikuláš
ková.
n Vyloučení: 4:4
n Sedmimetrové hody: 4/4:4/4
n Diváků: 300

Sap

 ČERNÍ ANDĚLÉ

Černí andělé rozpoutali v Edenu peklo

Šlágrem třináctého kola házenkářské MOL ligy žen byl zá-
pas dvou největších Českých rivalů. Úřadující mistr ČR Slavia 
Praha hostila vicemistra ČR z Mostu. V prvém podzimním  
duelu zvítězil doma Most 30:25. Čekala se tak tvrdá odveta ze 
strany Slavie, která se ale nekonala. Most vypravil do Prahy 
zvláštní autobus pro diváky.



DHK Baník Most 35
HK Slovan Duslo Šaľa 28 
(poločas 18:9)

Úvod zápasu byl z obou stran 
trochu rozpačitý. První branku 
dala až ve čtvrté minutě domácí 
Dominika Zachová. O minutu poz
ději vedly Slovenky 1:2. Násled
ně rozjelo domácí družstvo bran
kostroj, po dalších pěti minutách 
byl stav 8:3. Most vycházel z dob
ré obrany a brankářského umění 
Dominiky Píšové. V útoku se do
kázala prosadit obě křídla, dob
rá spolupráce byla mezi spojkami  
a pivotem. Zde se dařilo Polce Da
rie Somionce. Mostecká exhibice 
bohužel poločasovou přestávkou 
skončila.  Po přestávce domácí tým 
začal uvadat. V útoku se hráčky 
věnovaly více efektivnímu zakon

čování akcí, které většinou konči
lo nezdarem. V obraně nebyly tak 
důrazné jako v první půli. Jediná 
střelkyně hostujícího celku z dálky 
Olivia Ščipová si dělala, co chtě
la. Hostující trenér Pčota ji instruo
val slovy „střílej to přes Maďarku“ 
(Ogonovszky) a opravdu tato rada 
pomohla. Druhý poločas vyhrály 
hostující hráčky 17:19 a upravily 
celkový stav na lichotivou prohru.  

Vladimír Šuma, trenér DHK 
Baník Most: „Jsem spokojený  
s vítězstvím, ale už méně s před
vedenou hrou ve druhém poloča
se. Lehkomyslností se nám poda
řilo ztratit několik přihrávek a opět 
jsme měli pár neproměněných vy
ložených šancí. Pokud jsme v prv
ní půli dostali pouhých devět bra
nek, ve druhém poločase jsme 
jich dostali zbytečně moc. Obrana  

v první půli fungovala velmi dob
ře, ale dnes to byla hlavně záleži
tost útoku. Nemusíme dávat pěta
třicet branek, spíše jich nesmíme 
dostat osmadvacet, když máme 
takto rozehraný první poločas.“

Peter Pčola, trenér HK Slovan 
Duslo Šaľa: „Myslím, že jsme na
stoupili trochu ustrašeně. Víme, 
jakou má Most sílu a kvalitu.  
V minulém kole to potvrdil na pa
lubovce Slavie. Bohužel jsme na
stoupili příliš ustrašeně, ale o pře
stávce jsem hráčkám řekl, že chci, 
abychom o výsledek zabojovali, 
že jsme sem nepřijeli pouze ode
vzdat dva body. Druhou půli už 
jsme odehráli mnohem lépe, za
čali jsme si věřit. Musím pogra
tulovat Mostu k výhře, ale také 

poděkovat našim hráčkám, že ne
složily zbraně a bojovaly až do 
konce. Myslím, že oba týmy se 
dnes snažily hrát atraktivní háze
nou pro diváky.“
n Sestava a branky Most: Pí
šová, Řezáčová – Ogonovszky 3,  
Stříšková 8, Jestříbková 2, Ekstei
nová 1, Smetková 1, Maňáková, 
Arciševskaja, Behenská 2, Po
láková 1, Kuxová 4, Kostelná 1, 
Zachová 6/1, Somionka 6, Miku
lášková.
n Nejvíce branek Šaľa: Ščipová 
10, Pócsíková 7/5, Pastoreková 3.
n Vyloučení: 2:0
n Sedmimetrové hody: 1/1:5/5
n Diváků: 607

Sap

Krušnohor, zpravodaj stavebního bytového družstva 31

Radost hráček DHK Baník Most po vítezném utkání na Slavii.

Ve čtrnáctém kole MOL ligy házené žen přivítal Most na své 
palubovce nepříjemného soupeře ze Slovenska, kde v pod-
zimním střetnutí Most vyhrál o branku 29:30. V součas-
ném postavení týmů je Šaľa uprostřed tabulky, Most se dělí  
o druhé až čtvrté místo.

„Nastoupili jsme příliš ustrašeně, ale 
nesložili zbraně,“ řekl trenér soupeřek

DALŠÍ VÝSLEDKY VÍKENDU:
1. liga ženy 

1. SC Bohumín – DHK Baník Most B 32:24 (poločas 17:12)
1. liga st. dorostenky

1. SC Bohumín – DHK Baník Most 21:41 (poločas 11:22)
1. liga ml. dorostenky

1. SC Bohumín – DHK Baník Most A 22:30 (poločas 11:16)


